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DRUHÝ STUPEŇ 
ZÁKLADNÍ ŠKOLY V LUKOVĚ 
Projektanti intenzivně pracují na stavební dokumentaci, kte- 
rá je nutná pro vydání stavebního povolení na výstavbu 
nových učeben v Základní škole Lukov. Po několika konzul-
tacích projektantů se zástupci školy je vytvořena studie no- 
vého patra a střechy tak, aby vznikly nové specializované 
učebny. Tento projekt rovněž patří do dotačního programu  
s názvem „Integrovaný teritoriální projekt Zlínské aglome-
race“, který má za úkol podpořit projekty ve Zlíně, okolních 
obcích a městech. Zatím se celá strategie tohoto dotačního 
programu tvoří, ale v druhé polovině tohoto roku by měly 
být první výzvy s možností čerpání dotací. Výše dotace bu- 
de 85 % z uznatelných nákladů. Na oblast školství je v tom- 
to dotačním programu vyčleněno cca 170 mil. Kč. Pro celý program pak cca 1,5 mld. Kč. Uznatelné náklady se mohou  
uplatnit již od 1. 1. 2021, takže náklady na projektovou dokumentaci budeme moci rovněž uplatnit.

Michal Teplý, starosta 

Zelená střechaPohled na přistavbu ZŠ od západu

Celkový nákres školní budovy 
s novou střechou, která bude 
částečně pokryta dlažbou 
a zastřešena. Zbytek přístavby 
bude pokryt tzv. zelenou střechou.
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KRÁTKÉ ZPRÁVY 
TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA 2022
V LUKOVĚ 

MALÁ LUKOVSKÁ 
STATISTIKA
Ode dne 1. 1. 2019, kdy bylo v Lukově 
nejvíce občanů – 1758, počty k dneš-
ním dnům lehce klesly. Může za to vel-
ká migrace obyvatel, počet obyvatel  
v domově pro seniory a od roku 2020  
i zásah pandemie Covid-19. 

Statistika za rok 2021:
Celkem občanů: 1726
Narozených: 22
Zemřelých: 28
Přestěhovalo se: 63
Vystěhovalo se: 41
Přírůstek přirozený: – 6
Přírůstek migrační: 22

Celkový přírustek činil 16 osob, oproti ro- 
ku 2020, kdy bylo v Lukově 1710 občanů.

Vážení spoluobčané,
rád bych Vás poprvé oslovil v roce 2022. 

Stále se potýkáme s určitými omezeními, která přicházejí a odcházejí ve  
vlnách podle toho, jak rychle a s jakou intenzitou udeří nové a nové mu- 
tace koronaviru. V prvních měsících roku jsou naplánovány kulturní akce – 
Lukovský fašank s končinovou veselicí a dětský karneval. Pokud to situace  
jenom trochu dovolí, rádi bychom průběh těchto akcí zajistili. V sále VÚB 
Lukov byly na začátek roku zarezervovány 4 termíny pro pořádání plesů  
a bálů, ale tyto jsou ze strany pořadatelů postupně rušeny. Loňský rok  
nám ukázal, že bude nejspíš nutností přesunout většinu kulturních akcí  
do letních měsíců, kdy obvykle veškerá omezující opatření polevují.

V roce 2022 bychom se chtěli ve větší míře zaměřit na práci se zelení obce.  
Na základě zpracované studie, která analyzuje a vyhodnocuje všechny ze- 
lené plochy v obci, bychom chtěli zahájit výsadbu kvetoucích pásů a obno-
vu stromořadí a změnu režimu sekání některých vybraných ploch. Uzná-
vám, že ne všem se líbí vyšší trávník, který spíše evokuje špatnou údržbu. Cílem této aktivity bude postupně rozbít velké 
zelené plochy (zelenou poušť), vytvořit podmínky pro lepší vsakování vody do půdy a podpořit návrat živočichů, kteří se  
v těchto pásech vyskytují.

Dalšími, neméně zásadními projekty, na kterých se pracuje, je rozšíření Základní školy Lukov o 2. stupeň. Ten je ve fázi přípravy  
zpracování stavebního povolení. Dalším projektem je stavba cyklostezky Lukov – Fryšták, kdy na konci roku 2021 byla podána  
žádost o stavební povolení a pokud vše dobře dopadne, tak na přelomu jarních a letních měsíců by se zahájila výstavba.  

V souvislosti nejen se zimní údržbou bych Vás požádal o spolupráci při uvolnění místních komunikací. Je mnoho občanů, kteří 
mají možnost zaparkovat svá vozidla mimo místní komunikaci na vlastním pozemku, ale pro mě z neznámých důvodů, tak 
nečiní. V souvislosti s touto problematikou bych rád zmínil skutečnost, že Obec Lukov se nebrání možnosti, aby si občané zřídili 
zpevněná stání pro vozidla před vlastním domem na obecním pozemku (po dohodě s OÚ).

Jak jsem psal již dříve, začali jsme také řešit problematiku autovraků, odstavených na obecních pozemcích. Nyní procesně řeší- 
me likvidaci dvou autovraků, které se nacházely na parkovišti u hasičské zbrojnice. Průběžně budeme v této činnosti pokračovat.     

Na závěr mi dovolte popřát Vám zdraví, štěstí, rodinnou a osobní spokojenost a klidné prožití roku 2022.
Bc. Tomáš Kulenda, 

místostarosta

Výsledky sbírky 
v minulých letech:
2016 – 61 475 Kč
2017 – 57 319 Kč
2018 – 66 961 Kč
2019 – 73 521 Kč
2020 – 71 208 Kč
2021 – 69 793 Kč

V sobotu 8. ledna 2022 proběhla v Lu- 
kově Tříkrálová sbírka.

V pondělí 10. ledna 2022 bylo rozpe- 
četěno celkem 19 pokladniček, ve kte-
rých se nacházela částka 91 671 Kč. 

Což je o 21 878 Kč více, než v minu-
lém roce. Ten byl ovlivněn pandemií 
Covid-19 – Tři králové nemohli chodit 
po jednotlivých domech. 

Charita Zlín děkuje všem, kteří se na 
sbírce v naší obci jakkoliv podíleli.



VÝPIS Z USNESENÍ 
18. ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE LUKOV
konaného dne 15. 12. 2021 

Zastupitelstvo obce Lukov, v souladu s ustanovením § 84 Zákona č. 128/2000 Sb. o obcích, ve znění pozdějších předpisů:

• 177/2021 
ZO schvaluje v rámci rozpočtu Obce Lukov na rok 2022 neinvestiční provozní příspěvek pro Základní školu Lukov, příspěvko-
vou organizaci, na rok 2022 ve výši 1.663 tis. Kč.

• 178/2021   
ZO schvaluje v rámci rozpočtu Obce Lukov na rok 2022 neinvestiční provozní příspěvek pro Mateřskou školu Lukov, příspěv-
kovou organizaci, na rok 2022 ve výši 770 tis. Kč.

• 179/2021   
ZO schvaluje uzavření Veřejnoprávní smlouvy o poskytnutí účelové dotace na rok 2022 z rozpočtu Obce Lukov č. 1/2021 pro 
Římskokatolickou farnost sv. Josefa v Lukově na částku 70 tis. Kč a pověřuje starostu obce podpisem smlouvy.  

• 180/2021  
ZO schvaluje uzavření Veřejnoprávní smlouvy o poskytnutí účelové dotace na rok 2022 z rozpočtu Obce Lukov č. 2/2021 pro 
Sportovní klub Lukov z.s. na částku 100 tis. Kč a pověřuje místostarostu obce podpisem smlouvy. 

• 181/2021   
ZO schvaluje Darovací smlouvu na rok 2022 mezi Obcí Lukov, jako dárcem, a Domovem pro seniory Lukov, p.o., jako obdarova-
ným, na částku 140 tis. Kč a pověřuje starostu obce podpisem smlouvy.

• 182/2021   
ZO schvaluje v souladu s ust. § 84 odst. 2 písm. b) zák. č. 128/2000 Sb., o obcích, ve znění pozdějších předpisů a v souladu  
s ust.§ 4 zák. č. 250/2000 Sb., o rozpočtových pravidlech územních rozpočtů, v platném znění přebytkový rozpočet Obce Lu- 
kov na rok 2022 s celkovými příjmy 29 621 tis. Kč, výdaji 28 475 tis. Kč a splátkou úvěru ve výši 1 120 tis Kč.

• 183/2021   
ZO schvaluje rozpočtové opatření Obce Lukov č. 4/2021 na rok 2021.

• 184/2021  
ZO schvaluje v souladu s ustanovením § 84 odst. 2 písm. h zákona č. 128/2000 Sb. o obcích ve znění pozdějších předpisů 
Obecně závaznou vyhlášku č. 1/2021 o místním poplatku za obecní systém odpadového hospodářství na rok 2022.

• 185/2021  
ZO schvaluje v souladu s ustanovením § 84 odst. 2 písm. h zákona č. 128/2000 Sb. o obcích ve znění pozdějších předpisů 
Obecně závaznou vyhlášku č. 2/2021 o stanovení obecního systému odpadového hospodářství.

• 186/2021  
ZO bere na vědomí projednání návrhu Střednědobého výhledu rozpočtu Obce Lukov na roky 2022–2026, který bude v následu-
jícím roce 2022 aktualizován podle plánovaných investic na stavbu cyklostezky a přístavby Základní školy v Lukově.
• 187/2021 
ZO bere na vědomí zápisy kontrolního výboru k výběrovým řízením za rok 2019 a k využívání obecní techniky za rok 2021. 

• 188/2021  
ZO bere na vědomí zápis z 9. schůzky výboru strategického rozvoje, kdy doporučení výboru byly zapracovány do rozpočtu 
obce na rok 2022.

• 189/2021   
ZO bere na vědomí plán práce Zastupitelstva a Rady obce Lukov v roce 2022.

• 190/2021   
ZO bere na vědomí zpracovanou Územní studii zeleně obce Lukov.

• 191/2021  
ZO bere na vědomí možnosti napojení obce Lukov na systém MHD Zlín. 

• 192/2021   
ZO schvaluje název nové ulice „Pasíčka“ a změnu názvu ulice „Nade Mlýnem“ na ulici „Mlýnská“.

V Lukově dne 15. 12. 2021 Michal Teplý, starosta 
Bc. Tomáš Kulenda, místostarosta
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DÍKY KOTLÍKOVÉ DOTACI
MŮŽEME I MY V NAŠÍ OBCI 
LÉPE DÝCHAT
DOTACE PRO DOMÁCNOSTI 
S NIŽŠÍMI PŘÍJMY
Pro domácnosti s nižším příjmem, jako 
jsou třeba samoživitelé nebo senioři, 
bude v tomto případě 95 % způsobi- 
lých výdajů. Kritériem pro určení,  
kdo může využít dotaci pro domácnos- 
ti s nižším příjmem, je výše průměrné-
ho čistého příjmu na člena domácnosti,  
která v roce 2020 nepřesáhla 170 900 Kč,  
tj. 14 242 Kč čistého příjmu na oso- 
bu měsíčně.

KDO MŮŽE O DOTACI ŽÁDAT 
A JAK SPOČÍTAT PŘÍJEM
• vlastník nebo spoluvlastník nemovi-
tosti (rodinného nebo bytového domu, 
bytové jednotky nebo trvale obývaného 
rekreačního objektu)
• průměrný čistý příjem na člena do- 
mácnosti v roce 2020 nebyl vyšší než 
170 900 Kč, tj. 14 242 Kč na osobu a mě- 
síc. Příjmy členů domácnosti – osob 
bydlících společně se žadatelem – jsou 
průměrovány
• sledovány budou jen běžné příjmy za 
rok 2020 – zdanitelné příjmy, důchody  
a vybrané typy dávek
• domácnosti složené výhradně z dů-

chodců pobírajících starobní důchod  
nebo invalidní důchod 3. stupně nebu-
dou muset dokládat příjmy, jsou auto-
maticky způsobilí pro dotaci
• u nezletilých dětí a studentů do 26 let 
se uvažují příjmy ve výši 0 Kč
Na co lze dotaci čerpat
• na výměnu kotle na pevná paliva ne-
splňujícího 3., 4. a 5. emisní třídu za nový 
ekologický zdroj
Typy podporovaných zdrojů tepla:
• kotel na biomasu (min. energetická  
třída A+ a parametry podle nařízení  
komise č. 2015/1189)
• elektrická a plynová tepelná čerpadla 
(min. energetická třída A+ a parametry 
podle nařízení Komise (EU) č. 813/2013)
• plynový kondenzační kotel (min. ener-
getická třída A a parametry podle naří-
zení Komise (EU) č. 813/2013)

JAK PODAT ŽÁDOST 
A JAKOU VÝŠI DOTACE LZE ZÍSKAT
Žádosti bude možné podávat na kraj-
ském úřadě, kde lze využít odborné po-
radenství. Podpora bude poskytována 
na instalace realizované od 1. 1. 2021 
ve výši 95 % ze způsobilých výdajů  
s následujícími limity:

Typ zdroje tepla Limit (Kč)

Plynový kondenzační kotel 100 000

Kotel na biomasu s ruční 
dodávkou paliva, vč. akumu-
lační nádrže/se samočinnou 
dodávkou paliva

130 000

Tepelné čerpadlo 130 000

PŘÍJEM ŽÁDOSTÍ
• začátek roku 2022

KAM SE OBRÁTIT 
PRO VÍCE INFORMACÍ
Dotace budou poskytovat krajské úřady. 
Kontaktujte svůj krajský úřad.

DOTACE NA VÝMĚNU KOTLŮ 
PRO OSTATNÍ DOMÁCNOSTI
Nová zelená úsporám rozdělí 8,5 mld. Kč 
na výměnu zhruba 100 000 kotlů. Žá-
dosti bude možné podávat od podzi- 
mu 2021 přes novazelenausporam.cz  
a dotace bude činit až 50 % způsobi- 
lých výdajů.  

Rada obce se schází pravidelně každých čtrnáct dnů, vždy ve středu v 15.00–19.00 hod. Dle zákona č. 128/2000  
Sb. o obcích, je jednání rady obce neveřejné. Avšak naším zájmem je informovat obyvatele Lukova o všem podstatném,  
co rada obce projednává. Proto jsem zde vybral nejdůležitější body, které byly řešeny. 

Od posledního vydání Lukovského zpravodaje proběhla 3 jednání RO (22. 11., 2. 12. a 22. 12. 2021).

• RO bere na vědomí informace o zrušení konání kulturních akcí v budově VÚB pro rok 2022, díky novým hygienickým opatřením.  
• RO bere na vědomí informace o možnosti zavedení MHD do Lukova, dle předložených podmínek společnosti, 
 které budou projednány v Zastupitelstvu obce Lukov.
• RO schvaluje Nařízení obce Lukov č. 3/2021, kterým se upravuje Tržní řád, s účinností od 1. 1. 2022. 
• RO schvaluje odkoupení dvou železných hal od společnosti OZD PODHORAN na pozemku, který  Obec Lukov odkoupila
 od společnosti Podhoran.
• RO schvaluje navýšení kapacity školní jídelny v Mateřské škole Lukov, příspěvkové organizaci, na nový počet 
 stravovaných osob o kapacitě 280 jídel.

Pokud bude mít někdo zájem o podrobnější informace, nejen k těmto bodům, velmi rád je zodpovím. 
Michal Teplý

Kontakt: starosta@lukov.cz

ZPRÁVY 
Z JEDNÁNÍ RADY OBCE LUKOV



MĚSTSKÁ HROMADNÁ DOPRAVA
DO LUKOVA?

závěru minulého roku jsme jednali o případném napojení do Lukova k síti městské hromadné dopravy – Dopravní 
společnosti Zlín–Otrokovice s.r.o. Tato společnost vytvořila dvě studie obsluhy Lukova linkou 48. Jedna ze studií 
byla pro občany Lukova výhodnější. Ale přesto jsme k zapojení do sítě městské hromadné dopravy zatím ne-

vstoupili. Aktuální autobusová doprava je vzhledem k tomu, že je Lukov průjezdnou obcí na velmi dobré úrovni. Do naší 
obce dojíždí několik cílených autobusů společnosti Arriva a také jiné spoje, které projíždí směrem na Držkovou, Bystřici 
pod Hostýnem, Vsetín, Holešov atd. Městská doprava by pro Lukov znamenala další nemalé investice, a přesto by nebyla 
zcela komfortní. Dojezdové časy spojů by byly velmi dlouhé a často by cestující museli přestupovat. Navíc by Obec Lukov 
zaplatila za každý ujetý kilometr autobusu 52 Kč. Zde si mohou občané prostudovat, jaké varianty nám byly nabídnuty:

Varianta A:
Linka 48 je napojena na stávající od-
jezdy linky 46 z Velíkové. Trasa linky je 
Velíková, točna – Lukov, horní zast. – 
Lukov, točna – Lukov, Domov důchod-
ců – Lukov, točna – Lukov, horní zast. – 
Velíková točna s tím, že do zastávky Lu- 
kov, točna zajíždí autobus vždy pouze 
v jednom směru (podle toho, jestli 
jede ze Zlína (zastavuje při vjezdu do 
Lukova), nebo do Zlína (zastavuje až 
při opouštění Lukova). 

Napojení je střídavé na spoje ZE Zlí-
na a DO Zlína. To znamená, že někte-
ré spoje jedou jako pokračování lin- 
ky 46 ze Štípy přes Velíkovou až na Lu- 
kov (a tedy lidé, kteří přestoupili z lin- 
ky 4 se dostanou do všech místních čás- 
tí)  a v opačném směru spoj nejprve  
z Velíkové projede Lukovem a zpět na 
Velíkové se napojí na odjezd linky 46 
s garantovaným přestupem na linku 4 
ve Štípě (tedy lidé ze všech místních čás- 
tí se dostanou na přestup na Zlín).

Časově vychází jedno kolo linky 48 na 
11 minut jízdy (Velíková – Velíková)  
a vůz na tomto kole ujede něco málo 
přes 5 km (asi 5,1).

Plusy
+ Přímé spojení na přestup z/na lin- 
ku 4 v obou směrech.

+ Návaznost na stávající jízdní řád 
 linky 46.
+ Obsluhu je možné zajistit jedním 
 autobusem s minimálním zásahem  
 do oběhu linky 46 (s narůstajícím  
 počtem spojů na Lukov se tento 
 zásah zvětšuje).
+ Trasa je stran počtu kilometrů i délky  
 trvání nejkratší.
+ Trasa obsluhuje zastávku Lukov,
 horní zast.
+ V sedle lze spoje na Lukov vést stran  
 návaznosti na linku 46 oboustranně  
 (tj. ve 40minutovém intervalu lze  
 ujet kombinaci linek 48 + 46 + 48).

Mínusy
– Trasa je vedena po ulici Košařice, 
 která nemá prioritní zimní údržbu.

– Trasa neobsluhuje zastávku Lešná, 
 ZOO zadní vstup.
– Delší doba cestování proti 
 stávajícímu zajištění obslužnosti
 Lukova příměstskou dopravou. 
– Přestup z linky 4 na 48.

Výpočet objemu výkonů varianty  A:
• KM připadající na obec Lukov 
 na 1 spoj: 5,1 km 
• Rok: 252 pracovních dnů, 
 113 nepracovních dnů

Roční objem výkonů:
Výkon na 1 spoj v pracovní den: 
5.1 × 252 = 1285 km
Výkon na 1 spoj – víkend: 
5.1 × 113 = 576 km

Varianta B:
Linka 48 je okružním prodloužením 
linky 46 z Velíkové. Trasa linky je Velí- 
ková, točna – Velíková, střed – Velíko-
vá, Dolní konec – Štípa, Na Vyhlídce – 
Štípa, U Obrázku – Štípa, družstvo – 
Štípa, škola – Štípa, pošta – Kostelec, 
hřbitov – Lešná, ZOO zadní vstup – Lu-

kov, Domov důchodců – Lukov, točna 
a zpět. 

Napojení je na vybrané spoje linky 46, 
které budou linkou 48 okružně pro-
dlouženy. Návaznost na Zlín by měla 
vycházet obousměrně ve Štípě. Ne-
existuje zastávka Lešná, ZOO na ulici 

Lukovská (ani v jednom směru). Vzhle-
dem k poloze linek tedy chybí pře-
stupní místo.

Časově vychází jedno kolo linky 48 na 
19 minut jízdy (Štípa – Štípa) a vůz na 
tomto kole ujede lehounce pod 9 km 
(asi 8,9).

V
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Plusy
+ Trasa nevede po ulici Košařice bez  
 prioritní zimní obsluhy.
+ Trasa obsluhuje zastávku Lešná,
 ZOO zadní vstup.

Mínusy
– Neexistuje přestupní zastávka pro  
 přestup ve směru Zlín -> Lukov.
– Jediná možnost zajištění přestupu
 ve směru Lukov -> Zlín je 
 garantovaný přestup s tím, že vozy  
 na sebe čekají v zastávce Štípa, škola  
 (linky 46 (48) a 4).
– Trasa neobsluhuje zastávku 
 Lukov, horní zastávka. 
– Oběh je časově delší – v případě 
 většího požadovaného počtu
 spojů nelze obslužnost zajistit   
 jedním vozem, aniž by došlo 
 k zásadnímu omezení obslužnosti  
 Štípy a Velíkové (nevychází 
 bezpečnost práce řidičům v sedle,  
 ve špičku oběh vůbec nejde stíhat).
– Ujede se 1,75x více kilometrů na  
 kolo (5,1 × 1,75 = 8,9).
– Nelze obsluhovat zastávku Lešná, 
 ZOO (protože tato ve směru 
 linky neexistuje).
– Delší doba cestování proti 
 stávajícímu zajištění obslužnosti  
 Lukova příměstskou dopravou.
– Přestup z linky 4 na 48.

Výpočet objemu výkonů varianty B:
• KM připadající na obec Lukov 
 na 1 spoj: 8,9 km 
• Rok: 252 pracovních dnů
 113 nepracovních dnů

Roční objem výkonů:
Výkon na 1 spoj v pracovní den: 
8,9 × 252 = 2 243 km
Výkon na 1 spoj – víkend: 
8,9 × 113 = 1 006 km Zd
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NÁKUP POZEMKŮ 
OD SPOLEČNOSTI PODHORAN

iž dlouhodobě jednáme se zástupci společnosti PODHORAN o odkoupení několika částí jejich areálu, které vy- 
užíváme a potřebujeme využívat i v budoucnosti. Vzhledem ke stavbě nové lakovny společnosti PODHORAN, 
která se nyní již dokončuje v jihozápadní části areálu a dalšímu koncepčnímu řešení výroby v přilehlých budo-

vách, došlo s vedením společnosti k dohodě na vymezení rozsahu pozemků pro odkoupení. 

J
Schválili jsme odkoupení části pozemků na roz-
šíření sběrného dvora, odkoupení pozemku  
u parkoviště naproti Domova pro seniory  
v Lukově a části pozemků u sportovního areálu 
okolo „obloukové haly“. Díky těmto pozemkům 
budeme připravovat další rozšíření sběrného 
dvora, vytvoření zázemí pro obecní techniku  
a výstavbu nové hasičské zbrojnice, včetně zá-
zemí pro sport. Jsem moc rád, že jsme tyto po- 
zemky mohli odkoupit, a tak můžeme dále po- 
kračovat na projektech, které přinesou lepší  
služby pro spoluobčany. Te
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Provoz knihovny v roce 2021 byl zahájen 13. dubna, až po zrušení nouzového stavu vyhlášeného vládou ČR z důvodu 
pandemie Covid -19. Do této doby se zde prováděly práce, které spočívaly hlavně v úpravě a odtažení regálů od stěn 
a tím zabránit možnému poškození knih a nábytku vlivem velké vlhkosti zdí v této místnosti.

KNIHOVNA OBCE LUKOV 
V ROCE 2021

Prostor se trochu zmenšil, ale našlo se  
místo ještě i pro jeden nový regál.

Nejdříve se však musely všechny kni-
hy z regálů systematicky vyskládat na 
určené místo tak, aby se s nábytkem 
mohlo hýbat a poté knihy vrátit zpět 
podle požadovaného řazení. Tuto prá-
ci perfektně provedli pracovníci údrž-
by obecního úřadu. Přemístění se tý-
kalo asi 5 tisíc knih.

Na závěr byla knihovna nově vymalo- 

vána a byla vybavena vysoušečem,  
který velmi pomohl a stále pomáhá.

Návštěvnost knihovny byla sporadic-
ká. Jakoby se čtenáři obávali nebez- 
pečí, které stále hrozilo. Děkuji všem 
čtenářům a návštěvníkům knihovny  
za dodržování požadovaných hygie-
nických opatření.

Aktivita čtenářů se zvýšila až po prázd-
ninách, přišli i noví zájemci o registraci 
čtenáře v naší knihovně.

Jen se nám nepodařilo zrealizovat při-
pravovanou cestovatelskou besedu. 
Pevně věřím, že se na novém termínu 
s autorkou besedy domluvíme.

V roce 2021 bylo vypůjčeno 1500 knih 
a novou registraci si v tomto roce  zří- 
dilo 78 čtenářů, 33 z nich bylo ve věku 
pod 15 let.

Byly nakoupeny nové knihy v celkové 
hodnotě 27 230 Kč.

Poslední nákup knih proběhl 23. 11. 2021:
ZPĚT O STO LET NA VÝLET: 
GAMEBOOK Renata Šindelářová

WINTERBERGOVA  
POSLEDNÍ CESTA Jaroslav Rudiš

VELKÁ ŠANCE: DENÍK 
MALÉHO POSEROUTKY Jeff Kinney

VÁNOČNÍ TRADINÁŘ M. Boledovičová, 
M. V. Kopecká

SVĚDKYNĚ Sandra Brown

STŘEMHLAVÝ PÁD Sandra Brown

SNĚŽNÝ MĚSÍC  M. Klevisová

RELIKVIÁŘ SVATÉHO 
MAURA – PO STOPÁCH 
OBJEVU STOLETÍ

Vladimír Liška

PŘÍBĚH HASIČSKÉ 
CISTERNY Iva Hoňková

PROPAST SMRTI – 
3. PŘÍPAD… Robert Bryndza

POVOLÁNÍ NAŠICH 
PŘEDKŮ Stanislava Jarolímková

O NEVYŘÁDĚNÉM 
DĚDEČKOVI Alena Kastnerová

O NEPOTŘEBNÝCH 
VĚCECH A LIDECH Arnošt Goldflam

NŮŽ Jo Nesbo

KKNNIIHHOOVVNNAA

NICKY – VĚRA: PŘÍBĚH 
NICHOLASE WINTONA 
A JEHO DĚTÍ

Petr Sís

NEVĚDĚNÍ Milan Kundera

NA ZLATONOSNÉM 
POBŘEŽÍ Evald Flisar

MARIE TEREZIE –
1., 2. DÍL Mirka Zlatníková

JAK SE Z TOHO 
NEZBLÁZNIT

Václav Cílek, Zbygniew 
Czendlik, J. Dražan...

DŮM NA SAMOTĚ M. Klevisová

DENÍK FARÁŘKY M. V. Kopecká

DĚJINY ŽIDOVSKÉHO 
NÁRODA Paul Johnson

BŘEMENO MINULOSTI Dominik Dán

ANDĚLSKÝ HERBÁŘ – 
KOUZELNÉ ROSTLINY Iva Hoňková

ANDĚLÉ SMRTI Patricia Gibneyová

451 STUPŇŮ 
FAHRENHEITA Ray Bradbury

3x AGÁTKA KULHÁNKOVÁ Arnošt Goldflam

15 ROKŮ LÁSKY Patrik Hartl

Mgr. Jarmila Čihařová, 
knihovnice

8



MALÉ KALENDÁRIUM 
OBCE LUKOV 2022

690 let Z roku 1332 pochází první písemná zmínka 
o držení hradu Lukova rodem Šternberků.

270 let
Dne 25. srpna 1752 se ve Vídni narodil hra-
bě Jan Josef Seilern, který nechal postavit 
lukovský kostel.

210 let
V roce 1812 – byl vystaven kostel sv. Josefa 
v Lukově podle nákresu zednického mistra 
Martina Galušky z Holešova.

210 let

Od roku 1812 na zámku Lešná pobýval dra-
matik a spisovatel Franz Grillparzer, který 
zde působil dva roky jako vychovatel. Je- 
ho literární dílo se řadí do zakladatelského 
období novodobé německé literatury.

140 let V roce 1882 byla zřízena v Lukově četnická 
stanice (č.p. 102, Gargulákovo).

130 let Od roku 1892 máme v Lukově poštu. Tehdy 
i s telegrafem.

130 let V roce 1892 byla zahájena výuka v soukro-
mé dívčí škole.

130 let
V roce 1892 nechal hrabě Seilern postavit 
dům č. p. 132. Nyní se v ní nachází  Lesní 
správa.

125 let
V roce 1897 byla postavena elektrárna Ma-
šinhauz, která dodávala elektřinu lešenské-
mu zámku a přilehlým budovám.

110 let

Dne 4. srpna 1912 proběhlo slavnostní svě-
cení nemocnice v Lukově, kterou dal zřídit 
pro úřednictvo a personál velkostatku hra-
bě Seilern.

70 let Dne 13. října 1952 bylo ustanoveno větši-
nové družstvo – JZD.

70 let

Dne 29. srpna uplyne 70 let od úmrtí les-
ního rady Ing. Antonína Dyka, který pobý-
val na staré lesovně. Působil jako profesor 
na Vysoké škole zemědělské v Brně. Stal 
se autorem několika odborných publikací  
v oblasti lesnictví a skladatelem lesnických 
fanfár a signálů pro lesní rohy.

65 let V roce 1957 bylo započato se stavbou ha-
sičské zbrojnice, která slouží dodnes.

60 let V roce 1962 byly obnoveny Bělovodské 
rybníky.

50 let
V roce 1972 se začalo s výstavbou vodovo-
du se studnami pod Pasíčky a vodojemu 
na Hradské.

45 let V roce 1977 byla postavena budova nákup-
ního střediska, tehdy střediska Jednoty.

45 let V roce 1977 byla uvedena Víceúčelová bu-
dova Podhoran do užívání veřejnosti.

45 let Dne 16. prosince 1977 došlo ke sloučení 
JZD Lukov-Vlčková s JZD Kašava-Držková.

40 let V roce 1982 byla postavena budova místní-
ho národního výboru a mateřské školy.

35 let
V roce 1987 byla provizorně zastřešena 
vstupní věž hradu Lukova, která vydržela  
10 let.

25 let

Dne 13. 2. 1997 vzniklo Sdružení spolu- 
vlastníků lesa v Lukově, (to bylo 9. 1. 2017 
přejmenováno na Spolek singularistů v Lu-
kově z.s.).

25 let
V roce 1997 bylo vybudováno zastřešení 
vstupní věže hradu Lukova do dnešní po-
doby, dle projektu Ing. arch. Pavla Šimečka.

10 let
Dne 24. června 2012 uplyne 10 let od úmrtí 
pana Aleše Romana, lukovského kronikáře, 
grafika a ilustrátora.

10 let Dne 7. září 2012 bylo slavnostně otevřeno 
Centrum volnočasových aktivit Lukov.

5 let
Dne 23. března 2017 získal hrad Lukov oce-
nění v celorepublikové soutěži Památka 
roku 2016. Zd
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NÁKUP NOVÉHO TRAKTORU
astupitelstvo obce Lukov na svém posledním jednání schválilo rozpočet na rok 2022, ve kte- 
rém vyčlenilo finanční prostředky na nákup nového traktoru s čelním nakladačem a radlicí na 
zimní údržbu. Jakmile proběhne výběrové řízení, budeme moci tuto novou techniku použít  

při údržbě obce. Výrazně nám pomůže v zimní údržbě komunikací, travnatých ploch a při další mani-
pulaci s různými druhy materiálů. V budoucnu máme zájem ještě zakoupit kontejnerový nosič, kterým 
bychom nahradili stávající nákladní vůz, který již pomalu dosluhuje.  

Michal Teplý, starosta

Z



závěru roku 2021 se na Zlínsko zaměřili zlodě-
ji. Dle médií se jednalo především o vykradené  
automobily, dodávky a garáže. S velkou pravdě- 

podobností se může jednat o organizovanou skupinu. 
V

TRESTNÁ ČINNOST
NA ÚZEMÍ LUKOVA

K několika případům vyloupených a po- 
škozených vozidel došlo i na území Lu- 
kova. V naší obci se zaměřili přede-
vším na dodávkové vozy živnostníků, 
kteří parkovali u svých domů a měli  
v nákladovém prostoru uloženo nářa-
dí. Pachatelé rozbíjeli okna automobilů  
a poškozovali zámky. V jednom přípa-
dě byl také otráven pes u rodinného 

domu, aby jim v páchání trestné čin-
nosti nepřekážel.

Pachatelé působili škody i v okolních 
obcích – Vítová, Štípa, Hvozdná, Fryš- 
ták, Ostrata...

Dle postřehů obyvatel dotčených ob- 
cí by se mohlo jednat o muže jiné 

národnosti, kteří se na Zlínsku mají 
údajně pohybovat s vozidly s cizí SPZ  
(Rumunsko, Slovensko).

Pokud uvidíte podezřelou osobu se 
pohybovat okolo zaparkovaných vo-
zidel nebo domů, nahlaste událost 
na Policii ČR (linka 158).

Policie ČR na svých webových stránkách radí:
Auto není „trezor“!
Nenechávejte na sedadlech ani odkláda-
cích plochách vozidla žádné věci, zejmé-
na kabelky, kufříky a jiná zavazadla, mo-
bilní telefony, fotoaparáty, notebooky, 
videokamery, doklady od vozidla či jiné 
osobní doklady, peněženky či volně po-
ložené peníze. Vedle cenných věcí nene-
chávejte ve vozidle ani další věci, např. 
oblečení. I zdánlivě „bezcenná“ věc může 
pachatele nalákat.

Ani zavazadlový prostor vozidla 
není vhodný pro úschovu 
cenných věcí:
Nikde, zejména před obchodem, res- 
taurací či třeba budovou zaměstnání 
nedávejte „okatě“ do kufru cenné věci. 
Pachatelé si často své oběti právě na  
takových místech vytipují a při vlou-
pání do vozidla jdou tzv. najisto. Proto 
vezměte věci vždy s sebou.
 
Před odchodem od vozidla 
zkontrolujte: 
Uzavření všech oken, včetně střešního, 
motorového a zavazadlového prostoru  
a uzavření i uzamčení všech dveří vozid- 
la. Aktivujte všechna zabezpečovací za- 
řízení, kterými Vaše vozidlo chráníte!  
Vozidlo zabezpečte i tehdy, vzdalujete-li 
se od něj třeba jen, abyste vyložili nákup.

DOPORUČENÍ 
PŘI OCHRANĚ VOZŮ:
• ve svých vozidlech nevystavujte 
 žádné věci, ani prázdnou igelitovou  

 tašku (zavazadla ve vozidle nenechá- 
 vejte kolemjdoucím na očích)
• nenechávejte žádné cenné věci ve  
 vozidle (ani když od vozu odcházíte  
 na malou chvíli)
• při manipulaci s nákupem dbejte 
 na bezpečnost
• sledujte své okolí a zavazadla 
 v prostoru odemčeného vozidla
• nepokládejte volně peněženku 
 nebo klíče na střechu vozidla
• věnujte pozornost svému okolí 
 při vykládání nebo nakládání 
 zakoupeného zboží
• nenechávejte nic cenného ve vozidle  
 (kde nic není, ani zloděj neuspěje)
• zabezpečením vozidla ztížíte 
 pachateli krádež
• při odchodu od vozidla zkontrolujte 
  uzavření oken, dveří, střešního okénka
• zamykejte vozidlo (i když se 
 vzdalujete od vozidla jen na chvíli)
• doklady osobní i k vozidlu 
 neukládejte do palubní přihrádky

DOPORUČENÍ  
PŘI OCHRANĚ DOMŮ:
• Nedávat najevo svůj majetek (ať  už 
 jde o cennosti, elektroniku nebo   
starožitnosti), zejména ne před 
 cizími lidmi. Nezvat cizí lidi do bytu  
 nebo domu, pokud to není nutné.  
 Zbytečně tak můžete dávat 
 informace o tom, co se nachází   
 uvnitř vašeho obydlí.
• Nezveřejňovat dobu své 
 nepřítomnosti. To se může týkat  

i umisťování informací a fotografií na 
sociálních sítích v průběhu dovolené. Je 
důležité v tomto směru poučit také děti.
• Nepodávat podrobné informace 
 o zabezpečení bytu nebo domu   
 jiným lidem.
• Před odchodem zajistit okna a dveře,  
 případně aktivovat zabezpečovací  
 systém.
• Při delší nepřítomnosti je možné  
 svěřit klíč od bytu nebo domu   
 někomu důvěryhodnému (rodině,  
 přátelům, spolehlivému sousedovi),  
 aby mohl nemovitost kontrolovat.
• Bezpečně uložit cennosti v bytě   
 (zejména peníze, šperky, doklady aj.).  
 Stejně tak je důležité cennosti v bytě  
 zadokumentovat (pořídit fotografie,  
 ponechat si účty apod.) pro případ,  
 že by došlo k vloupání.
• Nenechávat klíče na místech, kde je 
  může kdokoli objevit (např. pod 
 rohožkou). V případě ztráty klíčů 
 je nutné ihned vyměnit zámky.

DOPORUČENÍ 
PRO CHOVATELE PSŮ:
Pokud vlastníte psa, doporučujeme 
před volným vypuštěním na zahradu 
zkontrolovat, zda nebyla vhozena ot-
rávená návnada na Vaši zahradu. Je- 
dy jsou většinou aplikovány do sáčků  
s masem či do uzenin. Rovněž na vy-
cházkách nenechávejte vašeho psa či- 
chávat nebo dokonce pozřít nalezené 
potraviny, všemu podezřelému ležící-
mu na zemi se vyhýbejte. Če
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Netrvalo dlouho a za několik dnů 
po vloupáních dochází v Lukově  
k další trestné činnosti. Dne 5. led-
na na FB stráncé hradu Lukova byla 
zveřejněna zpráva:
„V neděli 2. 1. 2022 po 23. hodině. Ne-
známý vandal pilou pořezal a pak ještě 
zapálil sochu medvědice u Vlčkovské 
brány. Čin byl plánovaný a dopředu při-
praven. Pohyb pachatele zaznamenaly 
hradní kamery a záznam byl předán 
Policii ČR. Prosíme návštěvníky hradu, 
občany Lukova či okolních obcí, aby  

případné poznatky o pohybu vandala  
a žháře sdělili správě hradu nebo pří- 
mo PČR ve Fryštáku. Jeho dopadení je 
v zájmu nás všech, protože pachatel 
může ve svých excesech pokračovat  
i jinde.“

Ve stejnou dobu se vandal podobně 
vyřádil v obcích na pomezí Zlínska  
a Valašska. 

Buďte proto obezřetní a veškerá 
podobná jednání hlaste Policii ČR! Fo
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a začátku nového roku bývá zvykem hodnotit rok minulý. Také le- 
tos tomu nebude jinak. Povídali jsme si s ředitelkou Domova pro se-
niory Lukov, Ing. Michaelou Procházkovou, která tento post zastává 

již šestým rokem.
N

DOMOV PRO SENIORY 
DOBA COVIDU I BUDOVÁNÍ

Poslední dva roky byly pro nás náročné 
především kvůli covidovým opatřením. 
V první fázi pro nás bylo nejdůležitěj-
ší vytvořit pro klienty i zaměstnance 
bezpečné prostředí. Okamžitě jsme vy-
budovali covid zónu, která měla samo-
statný vstup a výstupy. To nám v prvních 
chvílích nejvíce pomohlo. Tuto zónu 
jsme provozovali až do léta 2021. Pro 
naše klienty bylo asi nejtěžší odloučení 
od rodin, navíc se klienti nesměli setká-
vat ve větších skupinách. Úmrtnost byla 
v tomto období vyšší, nejen covid, ale  
i psychika udělala své. Naše ošetřova-
telky se snažily lidem život v domově co 
nejvíce zpříjemnit. Za to jim patří velké 
poděkování. Nyní se snažíme, aby se ži-
vot v domově dostal do normálu. Přichá-
zejí k nám hudebníci, pořádáme bese- 
dy, smažili jsme bramboráky, rozsvěco-
vali vánoční stromeček, vše s ohledem 
na covidová opatření. Všechny aktivity 
jsou u nás dobrovolné. Proočkovanost 
klientů je velká, u neočkovaných probí-
hají pravidelná testování.

V péči o naše klienty se neustále zdo-
konalujeme. Personál jsme proškolili na 
bazální stimulaci (doteková forma ko- Te
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munikace personálu s klientem). Zhru- 
ba před třemi lety byly v sociálních služ- 
bách navýšeny mzdy. Ukázalo se, že so- 
ciální služby mohou být stabilním za- 
městnáním. V tuto chvíli nemáme vý-
razný nedostatek personálu. Těžké co-
vidové časy jsme pokryli brigádníky,  
dobrovolníky a studenty. Všichni jsme se 
semkli a překonali složitou situaci.

Kapacita domova je v současné době 
naplněna. Ke dnu 1. 1. 2022 máme  
k dispozici 203 lůžek. V minulosti měl 
domov pro seniory 182 a domov se 
zvláštním režimem 21 lůžek. Od ro- 
ku 2021 jsme změnili poměr lůžek. 
Domov pro seniory má 148 lůžek a do- 
mov se zvláštním režimem 55 lůžek. 
Toto rozdělení přispívá k většímu kom-
fortu obou skupin. Co se týká investič-
ních akcí, tak jsme v roce 2021 dobu-
dovali okrasnou a užitkovou zahradu 
v centru komplexu budov. Dokončili 
jsme druhou etapu, dělají se chodní-
ky, v závěru roku byly nainstalovány 
cvičební stroje, byla postavena nová 
pergola. Senioři zde budou moci cvi- 
čit a rehabilitovat. Peníze na realizaci 
jsme získali z evropských fondů.

Před dvěma lety jsme zahájili projekt 
na požární bezpečnostní zajištění ce-
lého objektu. Byl vybudován moder- 
ní požární bezpečnostní systém – hlá- 
siče, evakuační rozhlas, dorozumívací  
zařízení pacient – sestra, slaboproudé 
rozvody (internet na pokoji), podhle-
dy a světla na chodbách, vyměňova-
ly se některé dveře a magnety. Akce 
byla ukončena v lednu 2022. V loň-
ském roce se ve většině prostor do-
mova malovalo. Do jídelny byly po-
řízeny nové židle. Celkovou investici, 
která činila 30 milionů korun, zaplatil 
Zlínský kraj. Snažili jsme se, aby roz-
sáhlé stavební práce nenarušily ply-
nulý chod domova.

Závěrem bych chtěla popřát všem za-
městnancům, klientům i jejich rodinám 
pevné zdraví a hlavně klid, abychom se 
mohli opět setkávat a žít všechny hez-
ké chvíle, které nám život přináší. Já 
osobně se těším na to, až se budu v létě  
potkávat s klienty v zahradě.



BYLO – NEBYLO, ANEB CO SE UDÁLO VE ŠKOLCE 

MATEŘSKÁ ŠKOLA 
INFORMUJE

• Přes všechna očekávání, že Vánoce v tomto školním roce již konečně proběhnou v klasickém duchu vánočního koledo- 
vání a besídek s rodiči, nás ve školce postihla „covidová omezení“, zatím nejvíce od vzniku epidemie. Po příchodu Mi-
kuláše byla ve třídách nařízena karanténa a dalších aktivit jako vykrajování perníčků, příprava pečeného čaje, vánoční  
tvoření a nácvik vánočního programu se mohl účastnit jen omezený počet dětí.

Motýlci připravují pečený čaj
Pečený čaj, 

vánoční dárek od dětí

Broučci tvoří 
vánoční dekorace

Včelky 
rozkrojují jablíčka

Mikuláš 
ve třídě Včelky

Vánoční nadílka
u Včelek

• Třída Včelky mohla prezentovat svoje vánoční vystoupení pro rodiče jen prostřednictvím videozáznamu. Ve třídě budou-
cích školáčků se učitelky s dětmi dohodly, že nacvičí pásmo Betlém až začátkem ledna, kdy účast dětí na vzdělávání by- 
la vysoká. Byl pořízen videozáznam z vystoupení, aby rodiče ani děti o zážitek k archivaci nepřišli.

Motýlci 
krmí ptáčky

Objetí pod jmelím
ve třídě Motýlci
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• Pro děti třídy Motýlci školka připravila projektový den s názvem „Malý architekt,“ financovaný z dotačního programu 
šablony III. Pod vedením odborníka z praxe, paní architektky, si děti vyzkoušely čtení technického výkresu, sestavení pů-
dorysu domu, stavbu domu, seznámily se s názvy druhů domovních zdí a vybavení interiéru.

• Na fotografiích jsou zveřejněny i aktivity třídy Broučci z činnostního vzdělávání na téma Lukov, moje vesnice.

ZÁPIS DO MATEŘSKÉ ŠKOLY LUKOV S PŘIJETÍM OD 1. ZÁŘÍ 2022
BUDE PROBÍHAT od 1. do 15. května 2022

BLIŽŠÍ INFORMACE BUDOU UPŘESNĚNY V PŘÍŠTÍM ZPRAVODAJI 
A NA WEBOVÝCH STRÁNKÁCH ŠKOLY OD POLOVINY DUBNA 2022. 

Dotazy můžete konzultovat na tel. čísle 775 550 644.
www.mslukov.cz.

Bc. Radka Komárková,
ředitelka MŠ Lukov
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ŠKOLNÍ STRÁNKY

Začátek nového kalendářního roku se v naší škole nesl v duchu zážitků na 
škole v přírodě a lyžařském výcviku: 

Jonáš Drábek, 3. třída
Na školu v přírodě jsme jeli v neděli 2. 1. 2022 do Karlova pod 
Pradědem. Autobus byl pohodlný a měl pěkné barvy. Vý- 
hled byl hezký, byl tam klid a byla tam ventilace, ale byla tam 
nefunkční světla. Jeli jsme na dvě benzínky. Jak jsme přije-
li na místo, tak to bylo luxusní a jak jsem tam vstoupil, tak 
to bylo pěkné. Byly tam sedačky a kulaté stoly a kulečník  
a recepce byla taky hezká. Automat na sladkosti byl v celku 
dobrý a schody byly dlouhé. Pokoj byl pěkný a světla byla 
luxusní. Bylo tam vše. Potom jsme se vybalili. Druhý den  
jsem se koupal a měli jsme tělocvik. Večer jsme šli na Super- 
školáka a tam bylo disko. Pátý den jsme šli na Praděd a hroz-
ně fučelo. Na škole v přírodě se mi moc líbilo. 

Alexandra Geherová , 3. třída
Na školu v přírodě jsme jeli v neděli 2. 1. 2022 do Karlova pod 
Pradědem. Jeli jsme vlastně na hotel Kamzík. Na hotelu to  
vypadalo skvěle. Dobře se tam spalo a jedlo. Jídla tam měli  
výborné. Na snídani jsme si mohli vybrat z volského oka, pár- 
ků a jiných dalších dobrot. Na pokoji bylo všechno. Třeba led-
nice, sprcha, wc, umyvadlo, 2 manželské postele, 4 lampy,  
2 šuplíky, 1 skříň a telka s ovladačem. Bylo tam dost místa na 
naše věci. Bavilo mě tam plavání, tělocvik, ale lyžování mě  
moc nebavilo, protože mi moc nešlo. Ale i tak to tam bylo 
skvělé. Na pokoji jsem byla s Terkou, Zuzkou a Eliškou. Moc  
mě to tam bavilo. Bavil mě i Superškolák a učení taky. Učení  
mě bavilo s paní učitelkou Verčou i s panem učitelem Hor-
ňáčkem. Odjížděli jsme v pátek o půl desáté. A jeli jsme na  
Praděd. Moc mě to tam všechno bavilo. 

Karolínce Šošolíkové (4. třída) se nejvíc líbilo lyžování:  Ly-
žovali jsme jenom dva dny, ale máme spoustu zážitků. By- 
la tam jedna modrá sjezdovka, to byla ta nejlehčí. Potom dvě 

červené pro odvážné. My jsme mohli jen na jednu červenou. 
Sedačky po čtyřech lidech nás vyvezly nahoru. Když jsme 
přišli na hotel, měli jsme oběd. Po obědě byl odpolední klid. 
Potom jsme měli plavání a tělocvik. Večer byl Superškolák. 
BYLO TO SUPER!!!

Hynka Javoříka (4. třída) zaujal výlet na Praděd : Když jsme 
šli na Praděd, tak jsme šli do kopce. To bylo ještě v pohodě, 
ale jak jsme byli skoro u Pradědu, tak tam strašně foukalo  
a přitom sněžilo do obličeje. V restauraci Praděd jsme si dali 
na oběd borůvkové knedlíky. Jak jsme šli nazpátek, tak tam 
sněžilo úplně stejně, akorát foukalo a sněžilo víc. Došli jsme  
k autobusu a jeli jsme do Lukova. BYLO TO SUPER!!!

Toma Slámu (4. třída) zaujalo hodně plavání: Ve čtvrtek 
jsme měli plavecké závody. Měli jsme čtyři disciplíny: první 
byla plavání s deskou, druhá byla plavání bez desky, třetí  
disciplína byla vylovit jeden kruh a čtvrtá disciplína byla do-
plavat co nejdál na jeden nádech.

Adélka Krajčová a Terka Ambrozová (4. třída) hodnotily 
školu v přírodě takto: V neděli 2. ledna jsme dojeli na hotel 
Kamzík a jízda trvala asi 2,5 h. Vybalili jsme si kufry a tašky, 
potom jsme měli chvíli čas podívat se na televizi. Učitelé za 
chvíli přišli a šli jsme na večeři. V pondělí ráno jsme se vzbu- 
dili v 7.15 hod. a šli jsme na snídani. Protože pršelo, nemohli 
jsme lyžovat, takže jsme šli na tělocvik a plavání. V úterý jsme 
šli na velkou procházku do lesa. Ve středu a ve čtvrtek jsme 
konečně lyžovali na velkém kopci. Skibusem jsme dojeli zpět 
na hotel, kde jsme se naobědvali. Po obědě jsme měli odpo- 
lední klid. Ve čtvrtek jsme měli závody v plavání, každý den  
byl Superškolák a spoustu jiných soutěží. V pátek jsme si  
zabalili kufry a šli jsme na Praděd. Potom jsme už jeli domů. 
BYLO TO SUPER!!!

Reportáže 5. třídy: 
Ubytování (Filip Mikl, David Březík):
Takže: na škole v přírodě jsme byli na hotelu Kamzík v Karlo-
vě pod Pradědem. Byli jsme rozděleni na kluky a holky. Klu-
ci byli v pátém patře, holky páťačky byly ve čtvrtém patře  
a měly pokoje po čtyřech a po třech. Holky čtvrťačky a tře- 
ťačky byly v šestém patře. Kluci měli pokoje po čtyřech, po 
třech a po dvou. My jsme měli pokoj pro čtyři: David Bře-
zík, Daniel Holub, Robin Uvízl a Filip Mikl. Každý pokoj měl 
svoji kartu, která otvírala dveře. Měli jsme tam telku, balkón 
na který jsme nemohli, 2 manželské postele, ledničku a led 
pásky, které byly kolem televize a na posteli. Vtipné pří- 
hody, které se staly na klučičích pokojích: kluci čtvrťáci zlo- 
mili kartu, na našem pokoji Filip Mikl urval opěradlo vedle 
postele. V hotelu se nacházel bazén s tělocvičnou a restau- 

rací, do které jsme chodili obědvat, večeřet, snídat a svačit.  
Na pokoji byl záchod s koupelnou, radiátor, dva noční stol- 
ky, stůl s židlí, fén, lampa a skříň. Dole byla recepce a byl  
tam výtah, který jsme nemohli používat. Školu v přírodě  
jsme si moc užili a těšíme se na lyžák. 

Jídlo (Verča Surá, Kačka Halašková):
Jídlo bylo vynikající. První večer jsme si mohli vybrat špa- 
gety nebo guláš. V 21:00 byla svačina a skoro pokaždé byl 
perník malina/jahoda. Každé ráno v 7.45 byla snídaně. Na 
snídani jsme dostávali párky, vajíčka, lupínky s mlékem. 
Oběd býval v 12.30. Na oběd byl výběr z různých jídel a pak 
jsme mohli jít do automatu, ale nikdo nechápal, jak to fun-
govalo. Byly tam popletené ceny – např. místo 20 Kč to stá- 
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lo 30 Kč. Na odpolední svačinu byl perník. V pátek na Pra- 
dědu byly borůvkové knedlíky a byly docela dobré. Byl  
k nim čaj. Na pokojích skoro všichni jedli své zásoby kokin.

Plavání (Filip Janota, Robin Uvízl): 
První den: První den jsme si prohlédli po dvou letech bazén  
a začali jsme štafety s destičkami. Na plavání nás měl pan uči-
tel Luboš Horňáček. Po destičkách jsme se potápěli a bublali 
do vody. Potom jsme si dali štafety bez destiček přes celý ba-
zén tam a zpátky. Druhý den: Druhý den jsme začali plavá-
ním po okraji bazénu a učili se znak, prsa a připomínali kraul. 
Takto se to opakovalo i třetí den a čtvrtý den byly závody. 
Na začátku jsme měli dvě minuty na připomenutí techniky  
a šlo se na to. První bylo plavání s destičkou, volný styl. 
Mladší (2012) jen na konec bazénu, starší (2010–11) tam 
a zpátky. Potom bylo plavání bez destičky, volný styl. Jako 
třetí bylo lovení puků. Ti co neměli brýle a vadila jim chlo-
rovaná voda v očích, měli velkou nevýhodu. Jako poslední 
bylo uplavat co nejdál, na jeden nádech. Jen pár lidí dopla-
valo na konec bazénu a kousek zpátky. Potom bylo vyhlá-
šení. Starší kluci: 1. místo David Březík, 2. místo Dan Holub 
a 3. místo Filip Janota.

Lyžování (Vaneska Miklová, Paťa Valentíková): 
První dva dny jsme nelyžovali, protože pršelo. Potom už jsme 
lyžovali. Byli jsme rozděleni do skupin podle výkonnosti. Pak 
jsme lyžovali s paní učitelkou Veronikou Hasíkovou. Furt jsme 
zastavovali, protože nám něco vysvětlovala. V týmu jsme byli: 
Marca, Natka, Verča, Paťa, Váňa, Áďa a Kája. S paní učitelkou 
Veronikou jsme cvičily nekonečný slalom. Druhý den jsme 
jely s paní asistentkou Helenou Hájkovou. Bylo to víc volněj-
ší. Jezdily jsme na dvou sjezdovkách. S paní asistentkou jsme 
to sjely víckrát, mohly jsme jezdit víc rychle. Jak jsme lyžovali 
poprvé, byli jsme celí promočení. Další den jsme už nebyli 
tak mokří, protože sníh byl víc zmrzlý. Na lyžování jsme jez- 
dili ski busem, od hotelu ke sjezdovce. Závody v lyžování 
jsme neměli, protože někteří pořádně neuměli lyžovat.

Superškolák (Filip Krejčí, Láďa Vaculík): 
Ve škole jsme se mohli přihlásit do superškoláka. Byly tam  
4 soutěže: karaoke, pantomima, popisování věcí, kreslení. 
Každý večer jsme se sešli v učebně a soutěžili. Ti co nesou-

těžili, tak se dívali a poslouchali. A pak jak skončila nějaká 
soutěž, tak paní učitelky rozdaly dřevěné mince a mohli hla-
sovat. Pan učitel Petr Hynčica dával úkoly těm, kteří nesou- 
těžili. Byly to těžké úkoly ale i lehké. Některé děti a já s Lá- 
ďou jsme se nepřihlásili. První soutěž byla pantomima. Dě- 
ti musely předvést zvíře nebo povolání bez zvuků. My ne- 
soutěžící jsme hádali. Druhá soutěž bylo karaoke. Třetí sou- 
těž bylo kreslení. Děti musely kreslit věci nebo zvířata, ale kres-
lily to, co paní učitelky vymyslely. Čtvrtou soutěží bylo popi- 
sování věcí. Děti si vylosovaly papírek, co mají popisovat.

Výlet na Praděd (Marca Drábková, Dan Holub): 
Na Praděd jsme šli poslední den v pátek. Dojeli jsme auto-
busem pod Praděd. Jak jsme dorazili, chvíli jsme si hráli se 
sněhem, potom jsme vyrazili. Bylo tam hodně sněhu a studi-
la nás líčka. Museli jsme si dávat pozor, abychom nevstoupili 
do běžkařské stopy. Šli jsme asi 2 hodiny a 3 km na Praděd. 
Čím jsme byli výš, tím bylo víc ledu na zemi a více foukalo. 
Jak jsme dorazili, hned jsme dostali mátový čaj a čočkovou 
polévku. Byla dobrá. Po chvíli jsme dostali borůvkové kned-
líky, byly se šlehačkou a smetanou. Chutnaly nám. Potom 
jsme vyrazili dolů, ale ještě před tím jsme se vyfotili u dře-
věné sochy Praděda. Hodně moc foukalo a zvedaly se kolem 
nás kousky sněhu. Štípalo to. Museli jsme dojít do takového 
údolí a tam už tolik nefoukalo. Sešli jsme dolů, nasedli do  
autobusu a jeli domů.

Vyprávění ,,lyžák“ (Lucie Balgová)
Dne 9. 1. 2022 jsme jeli na lyžák, v 13:45 jsme měli sraz u auto- 
busu kolem 14.10 jsme odjeli. 

Jeli jsme přibližně 2 hod., po 16.00 jsme dorazili na hotel Eden  
v Jeseníkách. Po příjezdu na hotel jsme dostali pokyny o tom, 
co bude na programu a kdy bude večerka. 

V 7.15 jsme měli budíček a o 10 minut později snídani, po 
snídani jsme měli 30 minut na to, abychom se nachystali.  
V 8.45 jsme měli sraz na chodbě, abychom si obuli lyžáky  
a počkali na skibus, potom jsme dorazili na sjezdovku. Lyžo-
vali jsme přibližně 3 hod., potom jsme měli oběd. Po obě-
dě jsme měli odpolední klid od 13.00 do 14.00, pak jsme se 
nachystali a šli zase lyžovat. Lyžovali jsme celkově 2 hod.,  

Vyprávění 7. třídy: 
po návratu na hotel jsme měli přednášku a večeři. Po večeři 
jsme měli program: trapné hry a diskotéku. Tu jsme bohužel 
neměli víckrát kvůli Mirovi, protože zdržoval. Takže jsme dis-
kotéku měli až poslední večer.

Další den to bylo úplně stejné až na to, že jsme přes noc 
dělali trochu nepořádek, kluci ve 2 ráno chodili po chodbě  
a druhý den museli „jet domů“. Nakonec nejeli, protože má- 
me tak hodnou paní ředitelku, že je nechala až do konce ly-
žáku. Akorát nám na noc zabavili mobily, což mi vůbec neva-
dilo, protože já osobně na mobilu přes lyžák vůbec nebývám 
na elektronice.

V úterý jsme měli večerní lyžování a to byla pecka. Miluju  
lyžování a večer to bylo ještě lepší. Akorát na sjezdovce ne- 



byli zrovna příjemní lyžaři, což mě celkem mrzí. Ale zážitek 
mi to nějak nezkazilo.

ÚRAZY
Ve středu jsme měli menší úraz, Honza Novák si rozsekl hla- 
vu o topení, takže paní ředitelka ještě s Jardou jeli do ne- 
mocnice zašít mu hlavu.

Potom Matěj chytl „vzteklinu“ a začali jsme po chodbách há- 
zet perníkem, což byla sranda až do té doby, dokud nás ne-
chytil pan učitel, měli jsme zákaz chodit na chodbu a pak 
jsme dřepovali. 

ZÁVĚR
Mně se osobně lyžák strašně líbil, byla tam strašná sranda, 
za mě pecka!

Lyžák (škola v přírodě) zima 2022 (M. Bambuch, 7. třída)
Než jsme odjeli na školu v přírodě, museli jsme se otestovat. 
Ke vstupu do autobusu jsme potřebovali palubní lístek. Pa-
lubní lístek byl test do českého jazyka. V autobuse jsem seděl  
vedle Stani. Naproti mě byl koš a záchod. Přede mnou seděl 
Mira a Lukáš. Za mnou byla Anička a Terka. V autobuse jsem 
řekl otázku, a ta zněla:„Je to žluté a nedokáže to přeskočit plot, 
co je to?“ „Bagr“, a všichni se tomu začali smát. Když jsme do-

razili do hotelu, šli jsme se na pokoje vybalit. Na pokoji jsem 
byl s Mirou a Staňou. V druhém pokoji naproti nám byl Míša 
Hrach, Max a Lukáš. A pak to začalo. Každý den lyžování ráno 
a odpoledne. Byly tam čtyři svahy. Jeden byl červenočerný, 
na něm jsem byl jenom jednou, protože nejsem tak výborný 
lyžař. Druhý svah byl modrý. Třetí taky. Čtvrtý byl nejmírnější. 
Nejlíp se mi lyžovalo na čtvrtém svahu. Jídlo tam bylo celkem 
dobré, chutnalo to skoro všem. Při ztrátě věcí, např. rukavic, 
musel dotyčný zazpívat nějakou písničku. Já jsem ani jednou 
nezpíval. Víte proč? Nejvíce se zpívalo večer, protože jsme  
byli více unavení a věci jsme si tak moc nehlídali. Skoro kaž- 
dý večer jsme měli disco. Tančili jsme třeba na ploužák a rapp.  
Skoro všechny holky se tam rozbrečely, protože s nimi kluci 
nechtěli tančit. Pak jsme hráli trapné hry, byly o tom, že jsme 
si třeba měli dát pusu. Poslední den jsme šli plavat a jeli jsme 
do muzea času ve Šternberku. Celkem se mi to muzeum líbilo. 
Lyžák byl suprový a bohužel poslední!
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Naši žáci vybojovali 1. místo 
v okresním kole florbalového turnaje
GRATULUJEME !!!
Dne 18. ledna se naše družstvo ve složení: Filip Mikl, Adam Kolář, Jan Bobal, Hynek Javořík,  
Jan Rektořík a Tomáš Sláma, zúčastnilo okresního kola florbalového turnaje ČEPS CUP  
v Otrokovicích. Zápolilo celkem 7 týmů, naši borci bojovali v každém zápase s nasazením 
a zaslouženě vybojovali 1. místo. Děkujeme za úspěšnou reprezentaci naší školy a držíme 
palce v krajském kole, kam tímto vítězstvím chlapci postoupili.

A co nás čeká? 

31. 1. – škola v pohybu a pololetní vysvědčení
3. 2. – sportovní dopoledne
4. 2. – pololetní prázdniny
7.–11. 2. – jarní prázdniny
únor až duben – 2.–4. třída PLAVECKÝ VÝCVIK
4. 3. – RÝMAŘÍK – školní kolo recitační soutěže 
             a soutěže ve spellingu
5. 3. od 15.00 hod. – KARNEVAL v kulturním sále VÚB Lukov
26. 3. od 9.00 hod. – MINIŠKOLIČKA pro předškoláky 
7. 4. od 14.00 hod. – ZÁPIS DO 1. TŘÍDY
13. 4. – velikonoční JARMARK
14.–18. 4. – velikonoční prázdniny
19.–22. 4. – BAREVNÝ TÝDEN Př
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MOBILNÍ ROZHLAS
DŮLEŽITÉ INFORMACE VŽDY PO RUCE
Jak začít používat aplikaci Mobilní rozhlas?
1. Stáhněte si aplikaci pro Android nebo iOS a nainstalujte ji.

2. Otevřete aplikaci a vyberte naši obec.

3. Zadejte své telefonní číslo, aby bylo možné Váš kontakt přiřadit k aplikaci.

4. Můžete začít využívat všechny funkce v aplikaci.

Registraci i odkazy na mobilní aplikaci Zlepšeme Česko – Mobilní rozhlas naleznete zde: www.lukov.mobilnirozhlas.cz



dyž už se podařilo vyluštit nápis na kamenném torzu kří-
že, zbývalo ještě určit, kde asi kříž původně stál. Všech- 
ny indicie ukazují na oblast kolem Slušovic.K

TAJEMNÉ POSELSTVÍ 
V KAMENI – III. část

1. U pana Skřivánka mi bylo řečeno,  
že jde o zrušené torzo kříže ze Slu- 
šovic, který dostal od pana Mirosla- 
va Pokorného, který měl ve Slušovi- 
cích fotoateliér.

2. Fotograf  Pokorný sbíral různé staré 
věci, které rád využíval při své práci. 
Matně si vybavuje, že se v roce 2005 
bavil s někým z technických služeb ve 
Slušovicích o tomto kříži. Jeho torzo 
měli složit jeden den u něj ve foto- 
ateliéru, když právě nebyl doma, aby 
si to zjednodušili. Dlouho leželo u něj  
a nemohl pro takovou věc najít využi- 
tí, přestože mu to bylo líto. Proto uví-
tal, když v roce 2010 projevil o tento 
kámen zájem pan Skřivánek ze Zlína.

3. V únoru 2009 začíná místostarostka 
Slušovic paní Blanka Lisowská usilo-
vat o úpravu cesty k Rakovskému kříži  
s vysázením lip a instalováním křížo- 
vé cesty. V dokumentech se mluví  
o Rakovském kříži jako o torzu. Do-
choval se pouze sokl a podstavec, do 
něhož byl dříve začepovaný litinový 
kříž. Dříve však, než se celá akce spus-
tila, kříž opravili farníci pod vedením 
pana Karla Skočovského.

4. Karel Skočovský v mládí často cho-
díval k tomuto kříži a od jeho opravy 
se účastní na Velký pátek každý rok 
modlitební křížové cesty. V minulosti 
pracoval u technických služeb ve Slu-
šovicích a vzpomněl si, že Rakovský 
kříž opravoval dvakrát. Jednou někdo 
zlomil litinový kříž, který chlapi znovu 
svařili a upevnili na podstavec. Podru-
hé zjistil, že kříž někdo odnesl, domlu-
vil se proto s panem Pilařem, správcem 
hřbitova a ten mu věnoval jiný litino-
vý polámaný kříž, který byl uložen ve 
sklepě OÚ Slušovice a pocházel někde  
z okolí. Údajně byl zničen při Barum  
Rallye. Ten opět svařili a s pány Mací- 
kem, Chromkem, Šťastným a Dubov-
ským jej instalovali na podstavec do 
dnešní podoby. Dokonce si vzpomněl, 

že když se vraceli zpět, 
tak jej u dostihové dráhy 
zastavila Policie a vyslý-
chala, odkud tento litino-
vý kříž získal. O kameni  
s latinským nápisem však 
pan Skočovský nic nevě-
děl, nebo si nevzpomněl. 

5. V Rakové bydlí bývalý sta-
rosta pan Josef Lošák. Ten 
vzpomínal, že kříž byl poni- 
čen mnohokrát, snad až  
4 krát.  Nešlo ani tak o náboženské třenice, 
jako spíš o vandalismus. Kříž prý zlomili 
mladíci z Rakové, kteří se vraceli ze zába- 
vy z Veselé. Ve škole dokonce byli za to  
řešeni a dostali důtku a peněžitý trest.  Ta- 
ké si vzpomněl, že v minulosti byl asi kříž 
větší, než je dnes. U kříže byly i lavičky  
s květinami, které zde instaloval Agro-
kombinát Slušovice. V roce 1992 se však 
zde točil nějaký film a po skončení zů- 
staly lavičky polámané. 

Ke kříži se vážou i další události – veselé 
i tragické, které se tu v minulosti staly. 
Například zde po porážce rakouských 
vojsk roku 1866 tábořili vojáci, které 
překvapily pruské jednoty. Rakušáci 
prý utíkali tak rychle, že nechali všech-
no u kříže, jídlo, zbraně a všechny věci. 
Toho využili místní občané z Rakové  
a aspoň se jednou po dlou-
hé době pořádně najedli. 

Cesta kolem kříže byla 
hlavní spojnicí mezi Vizo-
vicemi a Holešovem, toho 
při 2. světové válce chtěli 
využít Němci, aby zastavili 
postupující ruské jednot-
ky. Rusové je však obešli  
s pomocí místních přes 
Neubuz. Na konci války 
byl na jedné z lip u kříže 
oběšen partyzány rakov-
ský hospodský Ferdinand 
Oškera, za údajnou pomoc 
Němcům. Pravděpodobně 

však šlo více o majetek a hospodu, než  
o kolaboraci. Dodnes chodí kolem kříže 
každoročně procesí z Valašských Klo-
bouk na Hostýn. V minulosti dokonce 
chodívali i s kapelou.  

6. Kronikář a spisovatel z Rakové-Zád-
veřic, Ing. Jan Zetěk, autor mnoha regio-
nálních a historických publikací, dlouhá 
léta vedl časopis Region Podřevnicko. 
Když jsem s ním hovořil o Rakovském 
kříži, uvědomil si, že něco někde má. 
Asi za necelý týden jsem od něj obdržel 
dopis, ve kterém bylo několik materiálů 
týkajících se kříže. Nejzajímavější byly 
články, z nichž první v roce 1993 po- 
pisuje zničení laviček u Rakovského kří- 
že a druhý s názvem „Dokonáno“ z ro- 
ku 1994 uvádí vandalské řádění, kte- 
rému padl za oběť právě  Rakovský kříž. 

Zničený kříž mezi Slušovicemi a Rakovou

Torzo Rakovského kříže
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Nejcennější na tomto článku je fotogra-
fie (špatné kvality), která ukazuje místo 
kříže. Je zde jasně patrný podstavec  
i sokl mezi dvěma lípami, o nějž je opře-
ný litinový kříž a kousek vedle úzký, po- 
dlouhlý kámen, který byl nepochyb-
ně součástí celého kříže. Tento kámen  
s velkou pravděpodobností je právě  
kámen s latinským nápisem. 

Všechny tyto informace, které jsem 
získal v terénu, ukazují na to, že ká-
men byl původní součástí Rakovské-
ho kříže, který byl v roce 1994 zničen 
vandaly. Kámen byl později odvezen 
k fotografovi Pokornému do Slušovic 
a od něj jej získal pan Skřivánek ze 
Zlína. Celý kříž byl obnoven pan Sko-
čovským, ale za dlouhou dobu, kdy 
byl kříž zničen si už nikdo nevzpomněl  
na jeho kamennou součást s nápisem. 

Aktuální podoba Rakovského kříže (3. 1. 2022)

farnosti Slušovice“ popisuje dále tento 
kříž, že na něm bylo umístěno na ple-
chu malované Kristovo tělo. Podobný 
kříž asi o 20 let starší se nám zachoval 
v Řetechově u Luhačovic a patří vůbec 
k nejstarším křížům ve Zlínském kraji.  
Z dalších archivních dokumentů vyplý-
vá, že jej nechali postavit dobrodinci ze 
Slušovic a Vizovic. A jaký to mělo dů-
vod? Čistě historicko-náboženský. Ka- 
tolická církev po dlouhé době nábo-
ženských zmatků a bouří, které v rám- 
ci valašského povstání velmi těžce za-
sáhly Vizovicko a Zlínsko, získávala stá-
le větší vliv a snažila se dokončit proces 
rekatolizace i mezi odbojnými Valachy. 
Kříže měly jasně všechny poutníky upo-
zorňovat na to, že vstupují na území, 
kde má hlavní slovo v otázce víry právě 
katolická církev. Proto byly podle pa- 
na Naňáka stavěny na začátku a na kon-
ci obce u cest, kde všichni procházeli. 
Vzhledem k tragickému skonu svého 
předchůdce, P. Martina Řepky, který  
zemřel na následky utrpení způsobe-
nými pruskými vojsky, je pochopitel- 
né, že se P. Bezruč snažil i tímto způso-
bem vložit pod ochranu Boží svou no-
vou farnost Slušovice. 

Text: P. Jan Mach
Řetechovský kříž

Abych měl úplnou jistotu, spojil jsem 
se s PhDr. Alešem Naňákem, který se 
věnuje křížům a památkám v celém 
Zlínském kraji. Když jsem mu vysvět-
lil celý problém a ukázal mu kopii se-
znamu křížů z roku 1844, potvrdil mi 
mé přesvědčení, že se skutečně jedná  
o fragment Rakovského kříže a chybu  
v dataci kříže udělal před 177 lety slu-
šovický děkan Fiala. Historické pra-
meny hovoří velmi shodně o tom, že 
slušovický farář P. Karel Josef Bezruč 
nechal postavit 3 kamenné kříže,  
z nichž jeden byl u kostela, druhý na 
křižovatce k Březové a třetí právě na 
cestě k Rakové. Datum jeho postave-
ní uvádí ve své knize „Dějiny městečka 
Fryštáku a far, které dříve do Fryštáku 
náležely“ P. Jan Drábek  jako rok 1742. 
V latinsky psané kronice slušovské far- 
nosti uvádí P. Bezruč datum postavení 
14. srpna 1742. Dokonce se nám za- 
chovalo i datum jeho posvěcení, a to 
21. května 1743. Z latinského nápisu  
vyplývá, že byl poničen bleskem a ro- 
ku 1774 znovu postaven Josefem Elší-
kem. Pravděpodobně se jedná o slu- 
šovického ševce, který se později stal 
zedníkem, jak se o něm zmiňuje  Ru-
dolf Hurt v knize „Dějiny Slušovic“.  
Radomír Kališ v knize „Kapitoly z dějin  
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lovo fojt v období feudalismu znamenalo něco jako soudní úředník v okruhu velkostatku. Například: říšský fojt 
byl správce královských statků, zemský fojt byl správcem určitého území a městský fojt byl jako rychtář. Rychtář 
je původem slovo německé. Byl to úředník s nižší správní pravomocí. V době feudální byl dosazován vrchností 

do měst a vsí. 
S

PATROVÁ BUDOVA FOJTSTVÍ 
V LUKOVĚ, č. p. 40

Ve feudální vesnici byla budova, kterou 
obýval fojt, první usedlostí. (V Luko-
vě se stavení číslovala od Pasek, č. p. 1 
mají Drábkovi. Pak se s číslováním po-
kračovalo směrem do dědiny. Nejprve 
po jedné straně Lukovského potoka až  
k Uhříkům a pálenici (č. p. 34). Další po-
pisná čísla pokračovala chronologicky 
směrem k Pivovaru, po druhé straně po-
toka). Fojt zprostředkovával styk mezi 
poddanými a vrchností. Nemusel cho-
dit na robotu, ale v zájmu vrchnosti vy- 
konával v obci některé pravomoci. Tak 
jako v ostatních vesnicích měl v Lukovci 
(původní název Lukova) největší used-
lost právě fojt. Také jeho pozemky pod-
le lánského rejstříku činily 58 měřic polí 
(měřice byla 0,19 ha).

Ve své vesnici to fojt neměl nijak leh-
ké. Důvody politické i hospodářské  
a také bída, neštěstí i hlad přiváděly 
lidi na cestu zbojnictví a z vesnice utí-
kali. Jeden příklad nám dokládá listi-
na lukovského inspektora a hejtmana 
Antonína Jana Waldsteunera, vydaná 
18. března 1745. Pro těžké a nesnesi- 
telné poměry uprchl z Lukovce fojt 

Jan Nosek. O jeho fojtství, a těžká bře- 
mena na něm váznoucí, neměl nikdo 
zájem. Proto musel hradní pán Jan 
Fridrich Minkvic „mocí a kvaltem“ do-
nutit poddaného Juru Hrnčiříka, aby 
se na fojtství usadil pro obecní a vrch-
nostenské dobro. (V Lukově vždy pla-
tilo zažité pravidlo, že se pokřtěným 
jménem Jiří, říkalo Jura).

Při prvním číslování domů a staveb v Lu- 
kově, v roce 1773, dostala patrová bu-
dova fojtství čp. 40. Stojí dodnes, a to  
v blízkosti bývalého Panského pivova- 
ru, který má č. p. 50. V roce 1773 zde  
bydlel Jura Jurčík, od roku 1789 pak Jura 
Čuřík. Od roku 1820 je budova vedena  
jako selský dům. Měl jednu světnici, v níž 
bydlel Tomáš Mašláň.

Dne 23. 9. 1954 nabyli budovu fojtství, 
včetně přilehlých pozemků, manželé  
Gaždovi. Jan Gažda, zedník z Rusavy  
a Anežka Gaždová (roz. Hanáková).  
V dolní části domu bydlela jejich dce-
ra Jana Chudárková a její manžel Sva-
toslav. Později se jim narodily 2 dcery 
Jana a Eva.

Jana Šlágrová (Chudárková,  
roz. Gaždová):
Já s rodinou jsme na bývalém fojtství 
bydleli okolo roku 1965. Žilo tam s námi 
více rodin, třeba Málkovi. My jsme byd-
leli nejprve nahoře a potom v přízemí. 
Budova měla tři samostatné vchody. 
V přízemí byla jedna velká kuchyně  
a světnice. Topilo se a vařilo v kamnech 
na dřevo. Na oknech byly mříže, po- 
zůstatek z dob minulých, ty se pozdě- 
ji odstranily.

V horním patře bydlel syn manželů Gaž-
dových – Vladislav s manželkou Květou 
(brali se v roce 1956) a dcerou Hanou. 
V roce 1978 Jan Gažda, Hanin dědeček, 
postoupil do vlastnictví své vnučce ne-
movitost se vším příslušenstvím a sou-
časně všemi právy a povinnostmi. 

Patrová budova fojtství s přístavkem, 6. 10. 1980 (foto: Milan Přívara)

Svatební fotografie Květy
a Vladislava Gaždových, 1956
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Hana si v roce 1979 vzala Vladimíra Tom-
šů. Postavili si nový rodinný dům v horní 
části pozemku.

Hana Pavlíčková (Tomšů,  
roz. Gaždová):
V domě vedle fojtství byla dříve hos-
podářská stavení fojtství, později tam 
bydleli Kolajíkovi a Königovi (č. p. 69).  
V domě byly dvě samostatné bytové 
jednotky. Mezi fojtstvím a tímto domem 
byla velká brána, jako vstup do fojtství, 
na „panelovku“ (cesta z panelů). Ke  
Königům jsme chodívali k pumpě na 
vodu, na našem pozemku voda nebyla.

„Přes cestu, před budovou fojtství, stá-
val malý domeček se zahrádkou. Ten 
patřil tetičce Jenovéfě Bezděčíkové. 
Tetička Bezděčíková byla „tetou“ všech 
dětí v dědině. Když se na panelovce 
sáňkovalo, tak děti vjížděly až do jejího 
dvorku. V sedmdesátých letech minu-
lého století byla v tomto domě zřízena 
tzv. Šoférka. Místnost, kde přespávali 
řidiči autobusů.“

V období protektorátu Čechy a Morava, 
koncem 2. světové války, bydlel v pří-
zemí budovy fojtství pan Josef Petrla  
(17. 8. 1914 – 23. 7. 1999) s manželkou  
Antonií (18. 9. 1920 – 26. 5. 1984),  
dcerou Ladislavou a synem Josefem 
(18. 11. 1946 – 24. 5. 1998). Pan Jo- 
sef Petrla st. provozoval v přízemí budo- 
vy holičství. Budova fojtství byla posta- 
vena z opracovaných kamenů, omítka 
byla vápenná.

V roce 1994  budovu koupila Ivana 
Bořutová (roz. Hotařová)  
s manželem Zdeňkem:
Dům jsme koupili od Hany Pavlíčkové, 

Jan Gažda

(roz. Gaždové). Velké stavení bylo v dezo-
látním stavu. Nebyla tam přípojka vody, 
ani kanalizace. Latrína byla na dvorku. 
Byla zde elektřina, ale ta se musela celá 
předělat. Severní strana budovy byla  
prasklá, tu jsme samostatně znovu vyzdí-
vali. V některých místnostech byla pode- 
stlaná sláma. To byl pozůstatek po činnos-
ti dvou mladých hochů, kteří měli budovu 
nějaký čas pronajatou a chovali zde žížaly. 
Věděli jsme, že jestli si tu chceme vytvo-
řit domov, čeká nás práce, která se bude 
počítat na roky. Cílem našeho snažení 
bylo provést rekonstrukci tak, abychom 
se co nejvíce přiblížili původnímu cha-
rakteru budovy. Vždyť obvodové zdi měly 
na šířku až 70 cm a nosné zdi pak 60 cm. 
Všechny příčky jsme dostavovali. Tady, 
co bydlíme my, bydlel fojt. Hned vedle, 

u bývalé panelovky, byla velká kamenná 
brána. Na panelovce se odjakživa sáňko-
valo a bývaly přitom i četné úrazy. Někdy 
okolo roku 2008 byla původní silnice z pa-
nelů vyasfaltována. Povrch se změnil, ale 
název zůstal stále stejný „na panelovce“. 
Chodíval za námi starý pan Josef Žákov-
ský a vzpomínal na minulé časy. Od něho 
také víme, že kameny, které se použily na 
stavbu nejsou z hradu, ale byly přivezeny 
z lomu ve Vlčkové. Do zrekonstruované- 
ho domu jsme se stěhovali kolem ro- 
ku 2005. Pak jsme ještě spoustu věcí do-
dělávali, třeba venkovní omítky, dosta-
vovali jsme horní patro. V současné době 
jsou v domě bývalého fojtství vytvořeny 
dvě bytové jednotky. Přízemí obývám já 
s manželem. V horním patře bydlí moje 
dcera Magda Nedbálková s manželem  
a třemi syny. Bydlí se nám tu pěkně.

Za to, že tento článek mohl vzniknout, 
patří velké poděkování rodině manželů 
Bořutových a paní Haně Pavlíčkové – za 
vzpomínky i poskytnuté fotografie. Rov-
něž tak paní Janě Šlágrové a panu Jiří-
mu Jangotovi za vzpomínky a mnohá 
upřesnění. Hodně nám pomohly i zápis-
ky pana Milana Přívary. Je moc dobře, 
že se v minulosti rozhodl zaznamenávat  
a dokumentovat dění v naší obci.

V neposlední řadě chci poděkovat pak  
vám, všem milým sousedům, kteří se rádi 
vracíte vzpomínkami do minulosti a vaše 
dveře jsou nám otevřené a jen tak mohou 
vznikat v LZ podobné články, často obo- 
hacené dobovými fotografiemi.

Text: Olga Skovajsová

Fojtství zaznamenáno při pohřbu Anežky Gaždové. roz Hanákové, duben 1976

Rekonstrukce severní části budovy
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ivná doba protkaná měnícími se opatřeními proti 
viru Covid-19 trvala po celý rok 2021. Významně 
poznamenala průběh celé hradní sezóny.D

HRADNÍ ROK 2021 
DRUHÝ ROK DOBY KOVIDOVÉ

Od ledna jsme pracovali na zhotovení 
dřevěné vestavby v 1. patře vstupní vě- 
že. Nově vzniklá dispozice umožňuje 
pohodlný přístup do druhého patra  
a hlavně vzniklá galerie rozšířila výstav-
ní prostory pro instalaci nové expozice.
Ta mapuje dlouhé období snah o pa-
mátkovou záchranu zřícenin hradu Lu-
kov a získala příznačný název „Legenda 
o záchraně hradu“.

Další zajímavý projekt jsme zrealizovali 
v západním paláci. Postavili jsme zde 
kopii renesančních kachlových kamen. 
Jednotlivé kachle jsou kopiemi kachlů 

nalezených přímo na 
hradě. Na projektu 
se podílelo Muzeum 
jihovýchodní Moravy 
a Univerzita Tomáše 
Bati ve Zlíně. Vlastní 
kachle vyrobil hrnčíř 
Ota Kydal z Vlčkové.

Hlavním, velmi nároč- 
ným, úkolem roku 2021 
byly práce na dostav- 
bě západní obvodové 
hradby hradního jád- 
ra. Dozdívky byly složité nejen svým 
objemem, ale hlavně komplikovanou 
dopravou kamenů, písku a vápna. Ka-
meny jsme vozili po provizorním mostě 
z lešeňových trubek ze západního a již-
ního příkopu. Na konci září jsme mohli 
hrdě konstatovat, že nově vyzděné zdi-
vo hradby má kubaturu téměř 80 m3. 
Přímým důsledkem popsané činnosti 
bylo vyčištění podstatných úseků zá-
padního a jižního příkopu od napada-
ných kamenů.

Zednické práce probíhaly i na dalších 
místech hradu. Dokončili jsme vzepře- 
ní převisu severního zdiva paláce u ku- 
laté kvádrové věže. V areálu dolního  
hradu jsme provedli památkové zajiš- 

tění zdí hospodářského objektu vý- 
chodně u Domu Rudolfa Matouše. Tím 
jsou vytvořeny podmínky pro přístavbu 
veřejných toalet a kotelny, která je na-
plánována na letošní rok.

Jiří Dražil, dlouholetý vedoucí táborů Prázdnin s Bronto-
saurem, při zdění severní hradby

Řada návštěvníků čekající 
na otevření expozice ve věži

Kopie kachlových kamen

Vození kamenů z příkopu 
po provizorním mostě

Zakonzervované zdivo hospodářského 
objektu  u Domu Rudolfa Matouše

Vzepřená zeď paláce
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Pokračovalo odkrývání průběhu západ-
ní hradby dolního hradu. Její zdivo by- 
lo očištěno a následně zakonzervováno  
v délce dalších 10 metrů. Před vjezdem 
do hradního areálu byl částečně vyčištěn 
západní příkop a tím obnoven mokřad 
na jeho dně. Zemina získaná z vyčiště-
ného příkopu byla rozprostřena v jiho-
západním rohu dolního hradu. Následně  
tu byla zaseta tráva, prostor tím dostal 
konečnou podobu. Obdobně byl dosy-
pán a urovnán terén uvnitř hospodářské-
ho objektu u jižní hradby. Zde budeme 
postupně budovat bylinkovou zahrádku 
a školku pro lesní stromky.

Kulturní část hradního roku byla ovlivně-
na protiepidemiologickými opatřeními. 
Zimní a jarní akce se vůbec neuskutečni-
ly. Proběhla až Májová pobožnost a Sva-
tojánská večerní mše svatá. Novinkou  
v hradním kalendáři navazující na tradici 

oblíbených strašidelných prohlídek se  
stala Večerní prohlídka hradu. Své vy-
stoupení předvedli a dobový tábor roz- 
ložili na hradě v červenci šermíři ze  
Šumperka. Velký ohlas měl komorní  
koncert Magdaleny Malaníkové a Franty 
Šarmana. Tradičně úspěšný byl i citero-
vý koncert pořádaný lukovskou farnos-
tí. Obrovský zájem byl o program Dne 
hradu. Konečně jsme otevřeli novou 
expozici ve vstupní věži a také předsta-
vili stříbrný poklad středověkých mincí, 
který byl nalezen v lese na dohled od 
hradu. Odpolední program vyplnilo di-
vadelní představení Lotrando a Zubej- 
da ochotnického souboru z Lukoveč- 
ka. Po roční pauze jsme zorganizovali 
Hradní jarmark. Představilo se sice mé- 
ně prodejců, ale zájem návštěvníků byl 
obrovský. Přišlo jich přes dvě tisícovky.

Situace s protivirovými opatřeními se 
dotkla i vzdělávacích aktivit, které kaž- 
doročně připravujeme pro žáky základ- 
ních škol. Nemohli jsme nabízet pro-
hlídky pro školní výlety, výukové prog- 
ramy byly velmi omezené. O to inten- 

Socha žabáka

zivněji jsme se věnovali přípravě pro- 
jektu revitalizace dolního hradu nazva-
nému ZaHRADaLES. V průběhu roku 
jsme pracovali na jeho 1. etapě věnova-
né mokřadům. Projektovou dokumen- 
taci připravilo Metodické centrum za-
hradní kultury při NPÚ, ÚOP v Kroměří-
ži a finančně jej podpořil ze svého roz-
počtu Zlínský kraj.

NĚKOLIK ČÍSEL ROKU 2021:
• V areálu hradu jsme odpracovali 
 více než – 3 600 hodin.
• Vyzdili – 95 m3 zdiva.
• Vyspárovali zdivo o ploše – 140 m2.
• Zorganizovali – 8 celodenních brigád.
• V areálu hradu proběhlo 6 týdenních  
 táborů Hnutí Brontosaurus
 a dobrovolníků z České Třebové.
• Branami hradu prošlo téměř 
 30 500 evidovaných návštěvníků. 
 Je to návštěvnický rekord od 
 roku 2004, kdy vedeme tuto evidenci.

Závěrem chci poděkovat všem, kteří 
se v průběhu uplynulého roku podí-
leli na činnosti a památkové obno- 
vě v areálu hradu. Děkuji také všem  
sponzorům a dárcům, kteří záchra- 
nu hradu podpořili v roce 2021. Vel-
ké poděkování patří také zastupite-
lům obce v čele s panem starostou za 
příkladnou spolupráci.

Přejeme čtenářům Lukovského zpra-
vodaje pevné zdraví a hodně štěstí  
v novém roce 2022.

Těšíme se na setkání na hradě v le-
tošním roce 2022. 

J. H.

Autorky výstavy andělů v programu 
Hradního jarmarku

Komorní recitál – Magda Malaníková 
a Franta Šarman

Kostýmovaní účastníci Večerní 
prohlídky hradu

Divadelní vystoupení ochotníků 
z Lukovečka Fo
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ok 2020 byl nejenom pro náš SDH zvláštní. Na celý rok jsme měli naplánované různé akce v naší obci. 
Bohužel se uskutečnily pouze dvě z nich, lednový Galavečer Podhostýnské ligy a Lukovský fašank,  
který jsme uspořádali v únoru.  

SBOR DOBROVOLNÝCH HASIČŮ
VÝROČNÍ ZPRÁVA ZA ROK 2020/21

R
Galavečer Podhostýnské ligy se usku-
tečnil 11. ledna 2020 ve Víceúčelové  
budově v Lukově. Této akce se zúčast- 
nilo velké množství soutěžních druž- 
stev. Proběhlo také celoroční vyhláše-
ní nejúspěšnějších týmů. Naši členové 
se postarali o bohaté občerstvení a za-
jistili celou akci. 

Masopustní průvod má v naší obci  
dlouholetou tradici. Díky tomu se akce 
zúčastnilo velké množství masek, které 
prošly částí obce, aby tak zkontrolovaly 
hospodyňky a hospodáře, jak se připra-
vují na čtyřicetidenní předvelikonoční 
období. Po celý den byly ve VÚB připra- 
vovány pro naše spoluobčany zabíjač-
kové speciality, punč, pivo a kapka ha-
lůzkové. K tanci a poslechu nám v od- 
poledních hodinách hrála lukovská  
skupina Šraml. Fašank se velmi vydařil  
a všichni se těšili na další ročník, který  
bohužel nebyl uskutečněn z důvodu  
protiepidemiologických opatření.

Dne 5. prosince 2020 se nám podařilo  
uspořádat mikulášskou nadílku. Museli 
jsme se ovšem poprat s nejrůznějšími 
opatřeními, ale co by nezvládli hasiči  
z Lukova. 

Věřili jsme, že nový rok 2021 bude  
v mnohém lepší a úspěšnější. Bohužel 
opak byl pravdou. Jediná akce, kterou 
jsme uspořádali, byla soutěž O pohár 
starosty obce Lukov, zařazená do se- 
riálu Podhostýnské ligy.

Soutěž se uskutečnila dne 21. srpna  
na perfektně připraveném hasičském 
hřišti, kde zázemí s občerstvením fun-
govalo na 100 %. Bohužel soutěž byla 
poznamenána nízkou účastí soutěž-
ních družstev, a to při poctivých pří-
pravách, které jsme zahájili již něko- 
lik týdnů před samotnou akcí, zamr-
zí. Rád bych poděkoval všem, kteří se  
na přípravách, ale i na samotné sou-
těži podíleli. 

Poslední akcí roku 2021 byla již tradič-
ní mikulášská nadílka. Naše čertovská 
družina s Mikulášem a andělem navští-
vila velké množství dětí, které Mikuláše 
obměkčily hezkou koledou, a tak neby-
lo potřeba žádného zásahu čertů. 

To je  jen stručné a krátké shrnutí uply-
nulých dvou let činnosti SDH Lukov,  
ke které však patří i práce, která není 
na první pohled vidět, a přesto je vel- 
mi důležitá a já pevně věřím, že se si- 
tuace uklidní a my budeme moci opět 
pořádat různé akce v naší obci. Rád  
bych chtěl poděkovat celému SDH za  
vykonanou práci a doufám, že tato bu- 
de úspěšně pokračovat i v roce 2022.

Text: Tomáš Mikl, ml.

ednotka SDH Lukov má v současné době 18 členů. Během roků 2020 a 2021 jsme se podí-
leli na likvidaci 9 mimořádných událostí a dalších činnostech vykonávaných ve prospěch 
obce nebo jejich občanů.

ZPRÁVA O ČINNOSTI VÝJEZDOVÉ JEDNOTKY 
SDH LUKOV ZA ROKY 2020/2021

První zásah jednotky proběhl 11. 2. 2020 
v odpoledních hodinách. Společně s jed- 
notkou SDH Štípa jsme zasahovali  
u prasklého stromu, který hrozil pádem  
v lokalitě na Větřáku ve Štípě. Po zhodno- 
cení rizika bylo rozhodnuto, že bude pro-
vedeno pokácení stromu. Jednotky pro-

vedly zastavení provozu na komunikaci  
a následné pokácení stromu.

Další výjezd se uskutečnil  24. 2. 2020,  
kdy došlo k zahoření sazí v komínu  
rodinného domu. Jednotka provedla  
odstavení topidla a ve spolupráci  

J
s profesionální jednotkou vymetení tě-
lesa komína.

Dne 13. 10. 2020 vyjížděla naše jed-
notka opět ke stromu hrozícím pá-
dem. Jednalo se o podmáčený strom, 
který byl nakloněný nad komunikací, 
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ZPRÁVA O ČINNOSTI MLADÝCH HASIČŮ 
V LUKOVĚ ZA ROK 2020/2021
ČINNOST MLADÝCH HASIČŮ
Rok 2020 byl pro vedení schůzek mla-
dých hasičů a konání jakýchkoliv akcí  
s mládeží velmi ovlivněn onemocně-
ním Covid-19. 

Co se nám s mládeží v roce 2020 po-

dařilo, bylo zařazení našich výtvorů do 
výtvarné soutěže Požární ochrana oči-
ma dětí.

Později, v tomto roce, jsme se snažili pro 
děti vymýšlet různé aktivity, které mohly 
dělat doma a řešení posílat přes e-maily. 

Stále se pandemická situace nelepšila,  
a tak jsme se dohodli, že pokud děti mají 
chodit do hasiče, tak ať jsou schůzky plno-
hodnotné a neřeší se elektronicky. Schůz-
ky mladých hasičů byly odvolány na do- 
bu neurčitou s nadějí, že přijdou lepší časy  
a my se s dětmi zase potkáme osobně.

25

v ulici K Bezedníku. Jednotka proved-
la pokácení a následný úklid stromu 
mimo komunikaci. 

Nesmím zapomenout, že se členové  
jednotky i sboru aktivně zapojili do ře-
šení pandemie. Prováděli jsme dovoz, 
manipulaci a distribuci dezinfekce pro 
občany obce.

V roce 2021 přišel první výjezd až  
28. 3. 2021, kdy jednotka vyjížděla  
k požáru travního porostu. Po příjezdu 
na místo události bylo zjištěno, že se 
jedná o plošné vypalování trávy. Jed-
notka provedla uhašení porostu.

Dne 10. 6. 2021 členové jednotky spo-
lupracovali s ostatními složkami IZS při  
pátrání po pohřešované osobě v katas- 
tru obce Hrobice.

Dne 19. 6. 2021 byla jednotka povolána 
v druhém sledu na likvidaci požáru les-
ního porostu na katastru obce Lukove-
ček. Požár nebyl nijak velký, ale ohnisko 
bylo vzdáleno cca 600 m od lesní ko- 
munikace ve velmi členitém terénu.

Na konci června byla jednotka vyslána 
na odřad k pomoci oblastem zasaženým 
tornádem na Břeclavsku. Jednotka se  
zapojila do pomocných prací v druhém 
turnusu odřadu.

Dne 28. 7. 2021 jsme vyjížděli k požáru 
nákladního návěsu převažujícího balíky 
slámy na katastru města Fryšták. Jed-
notka se zapojila do hasebních prací  
a následně pomáhala při rozebírání ba- 
líků a dohašování požáru.

Poslední výjezd jsme měli 6. 9. 2021, kdy 
jednotka zasahovala u požáru vzrostlých 
tújí na zahradě rodinného domu v naší 
obci. Jednotka provedla hasební práce 

pomocí jednoho vyso- 
kotlakého proudu.

V roce 2020 jsme byli 
na řadě s uspořádá-
ním odborné přípra- 
vy jednotek IX. okrsku. 
Vzhledem k nastave-
ným vládním opatře- 
ním toto nebylo mož-
né, proto se pořádání 
odborné přípravy přesunulo na rok 2021. 

Dne 15. 8. 2021 jsme pro jednotky naše-
ho okrsku připravili odbornou přípravu, 
která byla zaměřena na zopakování zá-
kladních dovedností a návyků při výjez-
du jednotky. Celkem se jednalo o zvlád-
nutí dvou modelových událostí. Zvolen 
byl požární útok do patra budovy vede-
ný po schodišti a druhý typ bylo prová-
dění hasebních prací z nastavovacího 
žebříku. Modelové zásahy si následně 
jednotky vyzkoušely i prakticky v pro-
storech VÚB Lukov. Důraz byl kladen 
na efektivnost a bezpečnost při pro- 
vádění jednotlivých zásahů.

Dále členové jednotky prováděli běžné 
pomocné práce pro občany obce, a to 
na vyžádání ze strany Obce Lukov, kdy 
se jednalo např. o čištění kanalizací, my- 
tí cest, likvidaci bodavého hmyzu atd.

Uplynulé dva roky byly velmi zvláštní, 
byli jsme postaveni před situace, které 
jsme dříve nezažili.

V chodu jednotky se toto projevilo po-
měrně výrazně. Samotná zásahová čin-
nost naštěstí ovlivněna nebyla, ale tato 
situace zasáhla do provádění odbor- 
né přípravy ve spolupráci s Hasičským 
záchranným sborem, kdy byly výrazně  
omezeny odbornostní kurzy. Dále byly 
také omezeny schůze členů jednotky  
na zbrojnici, při pravidelné údržbě ma- 
teriálu a techniky. 

Společně doufáme, že se situace do  
určité míry uklidní nebo ustálí a nám  
se podaří znovu nastartovat běžný  
chod jednotky a sboru.

Text: Bc. Tomáš Kulenda



A tak se taky stalo. Na přelomu ro- 
ku 2020 a 2021 jsme se my vedoucí  
i rodiče dětí smířili s tím, že onemoc- 
nění Covid-19 tady bude, a my o mla- 
dé hasiče přijít  nechceme. Jakmile se 
umoudřilo počasí, na přelomu jara a lé- 
ta roku 2021, tak jsme zkusili svolat děti  
na hřiště. Dětí i po dlouhé pauze při- 
šla spousta, a tak jsme se zase domlu-
vili na pravidelných schůzkách. Na žád- 
né závody se ale s dětmi nejelo. Ne- 
jen proto, že se jich konalo málo, ale 
i z důvodu bezpečnosti dětí, které rok 
nedržely hadice v rukou a mohlo by  
dojít k úrazu. Proto jsme přes léto tré-
novali na hřišti požární útoky s nadějí, 
že se nám v roce 2022 někam podaří  
vyrazit a budeme reprezentovat náš  
sbor a naši obec na závodech.

Díky tomu, že děti chodily pravidel-
ně, jsme se rozhodli obnovit naši akci  
„Stanování na hřišti“. Děti přišly na 
hasičské hřiště již v brzkých odpoled-
ních hodinách, zde jsme si zaběhali, 
prozkoumali hasičskou cisternu, za-
stříkali si vodou z cisterny. Na večeři 
jsme si opekli špekáčky nebo dali gu-
láš, který připravili rodiče zúčastně-
ných dětí.

V polovině září roku 2021 jsme se pře-
sunuli na hasičskou klubovnu. Dokud 
nám počasí přálo, tak jsme využívali 
venkovní prostory k trénování správ-
ných startovních pozic a techniky běhu. 
Jakmile začalo být počasí nevlídné, tak 
se schůzky odehrávaly uvnitř, kde děti 
rozšiřovaly své znalosti o hasičích, ať 
profesionálních či dobrovolných, jejich 
pracovní náplni a také povinnosti, ja- 
ko osoby patřící k hasičům. Na jaře ro- 
ku 2022 hodláme tuhle činnost doplnit  
o hasičskou všestrannost – uzly, značky, 
první pomoc a bezpečnost.

ČINNOST DOROSTU
V roce 2020 se tým dorostenců potýkal  
s problémem, který způsobilo onemoc-
nění Covid-19. Byla zrušena většina soutě-
ží, kterých se dorostenci obvykle účastní. 
A protože je hlavní náplní činnosti do- 
rostu sportovní část, tak se dorostenci 
doslova prali o účast v každé soutěži.

Jediná liga soutěží, která proběhla celá, 
byla naše oblíbená Zlínská liga požár-
ních soutěží (ZLPS), do níž bylo v ro- 
ce 2020  zařazeno 8 soutěží, po kterých 
se tým dorostenců umístil na krásném,  
i když ne úplně populárním, 4. místě.

V roce 2021 již byla sezóna pro doros- 
tence náročnější. Nejenom, že navště-
vovali klasickou ZLPS v kategorii do-
rostenců i mužů, ale také se zúčastnili  
4 závodů Extraligy České republiky  
v požárním útoku (EX ČR v PÚ) a mno- 
ha pohárových soutěží. Za tuto sezónu  
v ZLPS dorostenci získali krásné 2. mís-
to a stáli po několika letech na stupních 
vítězů. Na EX ČR v PÚ se prezentovali 
velmi slušnými výsledky, což bereme 
jako úspěch a zároveň  motivaci do dal-
ších let.

Závěrem bych chtěla poděkovat všem 
mladým hasičům za trpělivost a neutu- 
chájící snahu stát se dobrýmí hasiči, do-
rostencům za vzornou přípravu a repre-
zentaci sboru na soutěžích a přeji všem, 
aby rok 2022 byl klidnější a zase více  
naplněn hasičskými závody a úspěchy.

Poděkování z naší strany patří Obci 
Lukov, sboru a sponzorům za finan- 
ční a materiální podporu, bez které 
bychom nemohli fungovat a starat 
se o mládež v naší obci.

Za SDH Lukov
Helena Kolářová

kolo termín čas (hod.) utkání

15. 27. 3. NE 15.00 Spytihněv – Lukov

16. 3. 4. NE 15.30 Lukov – Kašava
17. 10. 4. NE 15.30 Lukov – Louky B
18. 16. 4. SO 16.00 Fryšták B – Lukov

19. 24. 4. NE 16.00 Lukov – Březová
20. 1. 5. NE 10.15 Napajedla B – Lukov

21. 8. 5. NE 16.30 Lukov – Tečovice B
22. 15. 5. NE 16.30 Žlutava – Lukov

23. 22. 5. NE 16.30 Lukov – Doubravy
24. 29. 5. NE 17.00 Vizovice – Lukov

25. 5. 6. NE 17.00 Lukov – Pohořelice
26. 12. 6. NE 17.00 Halenkovice – Lukov

14. 19. 6. NE 17.00 Lukov – SK Zlín

MUŽI SK LUKOV – III. třída OP, skupina A

ROZLOSOVÁNÍ 
JARO – MISTROVSKÁ SEZONA 2021/2022

Ilu
st

ra
čn

í f
ot

o.

26



Ilu
st

ra
čn

í f
ot

o.

spěšný 25 letý automobilo- 
vý závodník, který před le- 
ty vyměnil sjezdové horské 

kolo za silnější stroje, jezdil také  
v loňském roce pod značkou Samo- 
hýl Škoda Team. Rok plný prestiž-
ních motoristických závodů, pro ně- 
ho byl více než úspěšný.

ADAM BŘEZÍK  
HODNOTIL SVOU RALLY SEZÓNU 2021

Ú

Závodní sezóna byla první s vozem 
ŠKODA FABIA R5 (přeplňovaný čtyř-
válec o objemu 1620 ccm – turbo s res- 
triktorem, pohon všech 4 kol, výkon té-
měř 300 koní). Je to vůz nejvyšší mož- 
né specifikace, se kterým se dá bodo- 
vat v českém mistrovství.

Navigátorem byl po celou sezónu můj 
dlouholetý kamarád Ondra Krajča, ro-
dák ze Zubří, který vystřídal Zdeňka 
Běláka. Ondra má odjetých více než 
stovku závodů a tím pádem je pro mě 
velkým přínosem, co se zkušeností tý- 
ká. Navíc jsme si lidsky sednuli na prv-
ní dobrou. V sezóně jsme se zúčastnili 
všech tuzemských závodů včetně do-
mácí zlínské Barum Czech Rally, která 

v některých letech projížděla i přes Lu-
kov („Barumku“ jsme nedojeli z důvodů 
technické závady, prasklé stahovačky 
na hadici od chladiče). Mezi největší 
úspěchy patří umístění v TOP 10 Mis-
trovství České republiky v rally 2021  
a 2. místo v Rallysprint sérii 2021.

Našim prvním vyhraným závodem byla 

Rentor – Partr Rally Vsetín 2021. Z toho 
máme velkou radost.

Program pro tuto sezónu teprve řeší-
me, ale chtěli bychom zopakovat účast 
v českém mistrovství a přidat pár závo-
dů v zahraničí. Velké poděkování patří 
nejen celému týmu, ale především na-
šim fanouškům! Př
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Moderato e comodo (  = 86)           Ze Vsacka
Obecné znění

LIDOVÁ PÍSEŇ
KADY K VÁM, KADY K VÁM

1.     Ka–dy      k    vám,   ka  –  dy        k  vám,            cé–re–čko,              cho  –  diť        mám?

         O–kna    ma   –   lé        má   –   te,                         dvér–ka         za  –  ví   –  rá  –  te,        

      o–kna       ma  – lé          má  –  te,                        dvér–ka        za    –    ví    –   rá   –   te. 

2. Obéjdi, synečku, obéjdi dokola
/:  tam sa ti otevřú, vrátečka do dvora.:/

3.   Vrá–te–čka          do   –   dvo   –   ra,                  o–kna     do    svě    –    tnič    –    ky,

       a–bys      ty        ne    –    ši    –  dil,                          chu   –   dob   – nej       dě   –   vči – čky,

       a–bys      ty        ne    –    ši    –  dil,                      chu   –   do    –   bnej         dě   –   vči   –   čky.

4. Chudobná cérečka, jako lašťovička,
/:  ale ta bohatá, jak koza rohatá.:/

Melodie je vzata z „Valašského zpěv-
níku“, který sestavil Zdeněk Kašpar. 
Pro školy vsetínského okresu vyda-
lo Středisko služeb ve Vsetíně v ro- 
ce 1999. 

Pro trojhlas píseň upravil Milan  
Přívara, uč. ZUŠ Morava. 
V Lukově 20. ledna 2022.

Vsacko:vecnice kolem Vsetína, až po Karolínku. Na tomto území se do dnešních dob vyskytuje zachovalá lidováarchitekturou a typický folklór.
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a přelomu roku se kultura přesunula do kostela sv. Josefa. Návštěvníci koncertů s povděkem přijali možnost 
odpoutat se alespoň na chvíli od běžných starostí a obdivovat píli, zručnost a nasazení mladých hudebníků 
ZUŠ Morava, lukovských citeristů a známého lukovského hudebního seskupení MPé Band, pod vedením 

učitele Milana Přívary.
N

KOSTEL ROZEZNĚLY LIBÉ TÓNY 
A MYSLELO SE I NA CHARITU

Na dobročinném koncertu, který se  
uskutečnil v neděli 12. prosince 2021, 
vystoupili žáci a učitelé ZUŠ Morava,  
z lukovské pobočky. V hodinovém pro-
gramu byly hrány skladby známých  
i méně známých autorů – Johannese 
Brahmse, Georgeho Philippa Telemanna 
nebo Johanna Sebastiana Bacha. V kos- 
tele tak zazněla trubka, housle, harfa, 
varhany i klavír. Představil se také akor-
deonový a houslový soubor.

Výtěžek z dobrovolného vstupného 
činil 23 500 Kč a byl navýšen o dalších 
15 000 korun, které poskytli dárci, kteří 
se koncertu nemohli zúčastnit. Peníze 
putovaly stejně jako před dvěma lety, 
do Speciální základní školy Čtverka  
v Uherském Brodě, Na Výsluní. Výtě-
žek z koncertu převzala ředitelka školy 
Mgr. Petra Guričová: „Chtěla bych touto 
cestou poděkovat všem účinkujícím  

i štědrým dárcům za je-
jich finanční dary. Podle 
předchozí domluvy byly 
všechny finanční dary 
použity na podporu ro-
din, které mají děti v na- 
ší škole a jsou ve fina-
nanční tísni. Podmínka 
byla jediná, využít daro-
vané prostředky pouze 
pro děti, zejména na za-
koupení vánočních dár-
ků. Vzhledem k tomu, že 
vybraná částka byla letos 
opravdu vysoká, rozhod-
li jsme se, po dohodě  
s dalšími pedagogy ško-
ly, podělit více rodin. 
Všichni obdarovaní byli 
velmi vděční, někteří až dojatí takovou 
nečekanou štědrostí. Všem dárcům 
moc děkujeme a přejeme do dalšího 

roku hlavně hodně zdraví. Velké podě-
kování patří také Otci Machovi, který 
celou akci podpořil a zorganizoval.“

radiční vánoční koncert, nacvičili současní i bý-
valí posluchači ZUŠ Morava, pod vedením Milana 
Přívary st., se sólistkou Štefánií Halaškovou. 

Soubor MPé Band se v neděli 2. ledna 2022 představil ve své 
obvyklé sestavě – Milan Halaška, Natálie Holíková, Lukáš 
Chromek, Tomáš Přívara, Šimon Kinc, Štefánie Halašková a pan 
učitel Milan Přívara. Už samotný název  „Od adventu do Tří 
králů“  naznačil téma. Mezi průvodním slovem – čtení z evan-
gelií Marka, Matouše, Lukáše a proroka Izaiáše,  zahrál soubor   
MPé Band  adventní skladby,  následně vánoční písně a koledy.

Známou vánoční skladbu „ Rolničky, rolničky,“ nově otextoval 
učitel Aleš Kinc. Zpěv hymny Vánoc „Narodil se Kristus Pán“, 
kterou si zazpívali účinkující spolu s návštěvníky byl radost-
ným vykročením do roku nového.

OD ADVENTU 
DO TŘÍ KRÁLŮ
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Poslední rozloučení s našimi spoluobčany:

LUKOVSKÁ MATRIKA

 Hedvika Šošolíková – 88 let
 Karel Skřítek – 77 let

Vzpomínka

Dne 5. 3. 2022 uplyne dlouhých třicet let 
od chvíle, kdy nás navždy opustil

pan Oldřich Jaša
Nesmírně pracovitý a poctivý člověk, 

který nadevše miloval přírodu.
Kdo jste ho znali a měli rádi, vzpomeňte s námi.

– rodina a přátelé – * 12. 1. 1948    † 5. 3. 1992

těpánské koledování se nes-
lo v neděli 26. 12. lukovským 
kostelem. A nebyl to kon- 

cert ledajaký.  

Více než hodinové vystoupení nacvi-
čili členové lukovského citerového 
souboru. Momentálně největšího ci-
terového seskupení u nás. K deseti 
amatérským hudebníkům z Lukova, 
Velíkové, Zlína, Fryštáku a Kašavy se 
zpěvem přidali i návštěvníci koncer-
tu. V komponovaném pořadu s prů-
vodním slovem faráře Jana Macha, 

LUKOVSKÝ 
CITEROVÝ SOUBOR

Š
Horní řada zleva: P. Jan Mach – Lukov, Jana Jasenská – 
Fryšták, Jana Holá – Kašava, Libuše Králová – Lukov, 
Hana Drábková – Lukov, Jiří Pejla – Zlín, Andrea  
Šimečková – Zlín, Jindřiška Kováčová – Velíková
Dolní řada zleva: Adéla Odehnalová – Lukov,  
Mariánka Pavlíčková – Lukov Te
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který vysvětlil symbol 
koled a koledování, 
zazněly naše nejstarší 
koledy i skladby po-
měrně nové. Výtěžek 
z koncertu, který byl 
veskrze charitativní, 
poputuje do Domova 
Mapeera Bakateyam-
ba v Ugandě. Domov 
spravují řádové sestry, 
které se starají o staré, 
nemocné a potřebné 
obyvatele regionu.

uzávěrka dalšího čísla  15. 3. 2022  
distribuce od     10. 4. 2022
náklad      750 výtisků
formát zpravodaje   A4 (210 x 297 mm)

Hotové inzeráty v daných rozměrech zasílejte po platbě na OÚ Lukov. Váš 
inzerát by měl mít spadávky 4 mm a ořezové značky. V případě, že budete 
potřebovat poradit, upravit Váš stávající inzerát, popř. vytvořit nový, kon- 
taktujte grafika LZ na e-mailu: martinlysak4@seznam.cz.

barevná inzerce/upoutávka na obálce zpravodaje 
inzerát 1/4 str. 104 x 147 mm  350 Kč 
inzerát 1/2 str. 210 x 147 mm  650 Kč

černobílá inzerce/upoutávka uvnitř zpravodaje 
inzerát 1/4 str. 104 x 147 mm  250 Kč 
inzerát 1/2 str. 210 x 147 mm  500 Kč

Upoutávky pro lukovské spolky a organizace ZDARMA

vám nabízí

možnost reklamní inzerce
a upoutávek na kulturní a sportovní

akce v Lukově a okolí.
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DŘEVO SP
s.r.o.

Přijme pracovníky 
do výroby palubkových dveří.
- vyučení v oboru není podmínkou
- jednosměnný provoz
- možnost dopravy

Více informací získáte na telefonu 737 768 870.

DŘEVOVÝROBA VLČKOVÁ

Hospodyňky se mohou pochlubit svými 
napečenými dobrotami a hospodáři zase přinést  

k ochutnání pálenku!

Více na www.lukov.cz.

10.00 hod. Sraz masek u VÚB Lukov.

11.00 hod. Začátek masopustního průvodu  
v čele s medvědem za hudebního 
doprovodu. Průvod projde částí 
obce. Mezi 12.00 a 13.00 hod.  
se vrátí k VÚB Lukov.

10.00–? hod. Ve vestibulu VÚB Lukov bude hrát 
Lukovský šraml a po celou dobu  
budou pro vás připraveny  
zabijačkové speciality!

uzávěrka dalšího čísla  15. 3. 2022  
distribuce od     10. 4. 2022
náklad      750 výtisků
formát zpravodaje   A4 (210 x 297 mm)

Hotové inzeráty v daných rozměrech zasílejte po platbě na OÚ Lukov. Váš 
inzerát by měl mít spadávky 4 mm a ořezové značky. V případě, že budete 
potřebovat poradit, upravit Váš stávající inzerát, popř. vytvořit nový, kon- 
taktujte grafika LZ na e-mailu: martinlysak4@seznam.cz.

barevná inzerce/upoutávka na obálce zpravodaje 
inzerát 1/4 str. 104 x 147 mm  350 Kč 
inzerát 1/2 str. 210 x 147 mm  650 Kč

černobílá inzerce/upoutávka uvnitř zpravodaje 
inzerát 1/4 str. 104 x 147 mm  250 Kč 
inzerát 1/2 str. 210 x 147 mm  500 Kč

Upoutávky pro lukovské spolky a organizace ZDARMA

vám nabízí

možnost reklamní inzerce
a upoutávek na kulturní a sportovní

akce v Lukově a okolí.



BIO-MIO spol. s r.o. | ulice Průmyslová 520 (průmyslová zóna) | Lukov

E-shop: mob. 777 329 202, 602 539 877
E-mail: obchod@biomio.cz

Firma BIO-MIO spol. s r.o. oslavila 
od svého založení

www.biomio.cz

ovolte nám, abychom vás, 
čtenáře zpravodaje, při příležitosti  
30. výročí založení firmy BIO-MIO, stručně seznámili  

s její historií i s výrobním programem.

V roce 1984 založil ve Vídni pan Franzi Michálek, bratranec našeho otce Jiřího Michál- 
ka, společnost Bio-Clean. Tato se velmi rychle a úspěšně etablovala na rakouském 
trhu. Stala se spolehlivým dodavatelem kvalitních čisticích prostředků a kosmetiky.

Klíčovým milníkem v historii firmy BIO-MIO bylo spojení bratranců Jiřího a Franziho 
Michálkových. Ti spolu založili v roce 1991 ryze českou společnost se stejným za-
měřením jako má firma Bio-Clean v Rakousku. Společnost vždy sázela na poctivé 
a kvalitní výrobky a za dobu své existence se postupně vypracovala mezi přední 
dodavatele čisticích prostředků v regionu. Všechny výrobky jsou schváleny Státním 
zdravotním ústavem, který na ně také vydal příslušné atesty.

Velkou změnu přineslo opuštění původních výrobních prostorů ve Zlíně. Stalo se tak  
v roce 2014, kdy proběhlo přestěhování do nového výrobního areálu v Průmyslové 
zóně Lukov. Zde jsme velmi spokojení. Nové prostory nám přinesly stabilitu a součas- 
ně došlo k modernizaci výrobních zařízení i technologií. Neustále sledujeme požadav-
ky trhu i našich zákazníků. Stále pracujeme na vývoji a zlepšování výrobků.

Nabídku přizpůsobujeme našim zákazníkům. Dodáváme i další druhy zboží z oblasti drogerie a ochranných pomůcek: pracovní  
rukavice a potřeby určené k úklidu. Jsme schopni dodat i pracovní oděvy a obuv. V posledních letech byl náš sortiment rozšířen o des-
infekční prostředky a ochranné pomůcky, které slouží především v boji proti pandemii Covid-19. 

Velmi dbáme na stabilitu a spokojenost našeho pracovního týmu, kde jsou patrny prvky rodinné atmosféry.

V současné době jsou ve vedení společnosti bratři Aleš a Tomáš Michálkovi, synové spoluzakladatele Jiřího Michálka.

D

Zleva: Tomáš, Aleš a Jiří Michálkovi

Ekologicky příznivé mycí a čisticí prostředky...


